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Лукавые цифры
Беру «жировку» и вспоминаю старый совет-

ский анекдот про сантехника. Сошлись 
трое в тюремной камере, знакомятся. Один гово-
рит:

— Я вор, статья за кражу».
Другой: — Я шофер. Авария.
Третий: —А я сантехник. Политический.
— Как это???
— Да пришел в обком партии кран чинить, 

посмотрел и говорю: «Здесь не только кран, 
здесь всю систему менять надо!

Вот и у нас про то, что надо менять систему, 
недавно даже газета «Советская Белоруссия» 
написала. Правда, газету не только не накажут, 
но похвалят даже. А дело было так.

«СБ» решила продемонстрировать, как 
ничтожно мало мы платим за жилищно-комму-
нальные услуги: зимой — всего 13,1% от себе-
стоимости этих услуг, летом — 17,7%. 
Соответственно, несложно подсчитать, что если 
бы платили как положено, то типовая двушка в 
отопительный сезон стоила бы без малого 2 мил-
лиона рублей, летом — 945 тысяч. Доброе у нас 
государство! Но не безмерно. Потому к 2016 
году, как запланировало правительство, придет-
ся платить по полной стоимости, без скидок. А 
это значит, что с учетом стабильности обесцени-
вания белорусского рубля в 2 миллиона за 
небольшую квартиру вряд ли впишемся.

Главная газета Администрации президента 
сенсации в этом не видит. Даже сейчас, при 
нынешних доходах людей, сумма в 2 миллиона 
за обычную квартиру им не кажется чем-то шоки-
рующим. Лихо подсчитали, что если в семье 
двое работающих, а средняя зарплата в декабре 
составила 4 миллиона 741 тысячу рублей, то 
всего-то 20% дохода уходило бы на оплату квар-
тиры зимой (и еще меньше летом). «Пропорция 
— как в Европе!» — успокаивает «СБ». И упомина-
ние Европы здесь действительно важно.

Дело в том, что наша пропаганда, не моргнув 
глазом, включает в европейские показатели по 
квартплате не только стоимость услуг ЖКХ, но и 
стоимость аренды жилья. Хотя если бы по анало-
гичной методике выводили белорусский показа-
тель, то к цифрам в жировках надо было бы 
добавлять те 300—400 долларов, которые платят 
те, кто снимает квартиру. А вот если сравнивать 
корректно, то выяснится, что мы являемся сви-
детелями некоего экономического чуда.

Так, по подсчетам Немецкого союза кварти-
росъемщиков, расходы на жилищно-коммуналь-
ные услуги составляют в Германии в среднем 
ежемесячно 2,16 евро за квадратный метр общей 
площади.  То есть наша средняя двушка по их 

расценкам обойдется в 100—150 евро (при сред-
ней зарплате 2500 евро).

Италия. Содержание инфраструктуры, налог 
на недвижимость, коммунальные платежи, стра-
ховка для небольшой двухкомнатной квартиры 
— 100 евро в месяц. Средняя зарплата — 2344 
евро.

Испания. Наши земляки пишут, что стоимость 
апартаментов зависит от того, что есть в вашем 
доме. Например, если есть бассейн, то такие 
квартиры дороже. Но даже в хорошем кондоми-
ниуме с бассейном-садом квартплата где-то 
около 150 евро. При этом средняя зарплата —  
1500 евро.

И вот она, головоломка для экономической 
науки. Беларусь покупает российский газ по цене 
в 2,5 раза ниже европейской; нефть — беспош-
линно; зарплаты имеем в пять, шесть, семь раз 
ниже европейцев, но себестоимость жилищно-
коммунальных услуг у нас почему-то оказывает-
ся на европейском уровне и даже выше.

Как так?
Может, у нас опахалами из павлиньих перьев 

улицы подметают? Хрустальными люстрами 
подъезды подсвечивают? Может, у нас дыры 
забивают золотыми гвоздями, а по канализаци-
онным трубам живой «Нарзан» течет?..

Тогда как мы умудрились получить «на выхо-
де» европейский ценник на услуги ЖКХ? В каких 
вузах обучают таких экономистов-наперсточни-
ков?..

Люди пока только недоуменно чешут затыл-
ки, пытаясь разобраться, почему суммы к опла-
те, предъявляемые за газ, свет, коммуналку, 
становятся все больше, но одновременно, 
согласно рапортам чиновников, мы все больше 
остаемся этому государству должны. А вот про-
мышленность уже взбунтовалась. Там тоже рабо-
тают экономисты, и их тоже учили считать. Так, 
концерн «Белнефтехим» на этой неделе прямо 
обвинил энергетиков в необоснованном завыше-
нии тарифов. «… энергетическая отрасль, несмо-
тря на дешевый импорт природного газа и элек-
троэнергии, принуждает промышленность рабо-
тать по тарифам выше мирового уровня», — воз-
мущаются нефтехимики в распространенном на 
днях пресс-релизе.

Обратите внимание на слова «выше мирового 
уровня»! Как можно умудриться из самого деше-
вого в Европе газа выработать самую дорогую в 
мире электроэнергию? Чудеса да и только!

Но это и есть главный вопрос, отвечая на 
который мы невольно процитируем сантехника 
из советского анекдота: «Тут не краны, тут всю 
систему надо менять».

«Чтобы не скомпрометировать 
тех, кто рядом со мной,  

я решил уйти с должности…»
Интервью, которое дал Александр Лукашенко 

«Народной Воле», читайте на 7-й полосе.

Гінуць юныя 
спартсмены

У мінулыя выхадныя на зборах у Стайках памёр 20-гадовы штангіст Яўген Шрамко.

ÒрÀгедыя

Жэня быў кандыдатам у 
зборную Беларусі і імкнуўся 
выступіць на чэмпіянаце Еўропы. 
Пасля трэніроўкі ў спартсмена 
спынілася сэрца.

“Жэня скардзіўся на тое, што ў 
яго баліць у грудзях. Ён падыходзіў да 
доктара, узяў нейкія таблеткі і пайшоў 
у пакой адпачываць, — распавёў 
адзін са штангістаў, які трэніраваўся 
разам з Яўгенам Шрамко. — І пазней 
яго знайшлі ў нумары, ляжаў сіні, 
тварам у падушку…”

Як паведамляе euroradio.fm, 
трагедыя адбылася 23 лютага ў 

спарткомплексе «Стайкі» пад 
Мінскам. Яўгену Шрамко было 20 
гадоў, трэніраваўся ён у мінскай 
Спартыўнай дзіцяча-юнацкай 
школе алімпійскага рэзерву на 
вуліцы Берута. У юніёрскім узросце 
Яўген ставіў нацыянальныя рэкор-
ды. А ў лютым 2012 года на дарос-
лым Кубку Беларусі ён узяў чацвёр-
тае месца, праз чатыры месяцы на 
чэмпіянаце краіны — трэцяе. 
Марыў прабіцца ў нацыянальную 
зборную па цяжкай атлетыцы, 
выступіць у красавіку на чэмпіянаце 
Еўропы.

— Лёг спаць і не прачнуўся. 
Пасля анатаміравання сказалі: сар-
дэчная недастатковасць. 
Здарылася нешта незразумелае. Я 
ведаю, што ён не піў, не курыў, — 
кажа дзяржтрэнер па цяжкай атле-
тыцы Міхаіл Захаранка. — У нацы-
янальную зборную ён не ўваходзіў, 
быў на зборах не па лініі 
Міністэрства спорту, а за кошт 
сваёй арганізацыі. У хлопца былі 
перспектывы, думалі яго браць у 
каманду, але… не паспелі. Каб 
памёр штангіст у такім маладым 
узросце — гэта ўпершыню, пра 

такое я нават не чуў.
Родныя і сябры развіталіся з 

Яўгенам Шрамко ўчора. Дададзім, 
што 5 лютага гэтага года ў 
Рэспубліканскім вучылішчы 
алімпійскага рэзерву нечакана 
памёр 15-гадовы ігрок 
баскетбольнай кадэцкай зборнай 
Сяргей Жук. Ён у дзіцяча-юнацкай 
лізе выступаў за каманду «Цмокі-
Мінск-97».

Па словах сяброў Сяргея, 
хлопцу стала дрэнна ў душы пасля 
трэніроўкі. Там ён і памёр…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Прыйшоў час расказаць…
Сёння, 26 лютага, павінна адбыцца прэзентацыя кнігі журналіста Аляксандра Тамковіча 

“Жыццё пасля кратаў” — кнігі расказаў тых, хто быў арыштаваны пасля апошніх прэзідэнцкіх 
выбараў.

нÀпярэдÀднi

Як высвятляецца, сенсацыйнае 
прызнанне ў інтэрв’ю для кнігі зрабіў 
кіраўнік перадвыбарнага штаба 
Уладзіміра Някляева Андрэй 
Дзмітрыеў. Нагадаем, што вельмі 
хутка пасля тых гарачых падзей 
збітага Дзмітрыева паказалі па 
Беларускім тэлебачанні. Ён выступіў 
з дзіўным “прызнаннем” пра тое, 
што міліцыя на калону Някляева не 
нападала і кандыдата ў прэзідэнты 
не збівала. Ніхто не мог зразумець, 
што значаць такія заявы, бо сведкамі 
і ахвярамі нападу былі шматлікія 
журналісты. І, па сутнасці, Дзмітрыеў 
спрабаваў абвергнуць тое, што на 
свае вочы бачылі дзясяткі людзей.

І вось Андрэй Дзмітрыеў 
патлумачыў свае паводзіны. «Справа 
тут не толькі ва мне асабіста. Пад 
пагрозай знаходзілася мая сям’я. 
Мала хто ведае, што мая будучая 
жонка таксама была арыштавана 
КДБ і правяла там цэлы дзень”, — 
расказаў Андрэй Дзмітрыеў.

«Тое, што тады прагучала, 
нікому не пашкодзіла і не было 
накіравана ні на кога асабіста, — 
кажа Дзмітрыеў. — Па сутнасці, гэта 
быў паклёп на сябе самога».

Дарэчы, “прызнанне” 

ÊÓËÓÀры

Дâорåц  
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Союз художников 
выиграл тендер на 
оформление «Дома 
приемов», который 
строится на проспекте 
Победителей. 

Название беру в кавычки, 
потому что официально 
стройка носит название 
«административное здание», 
и ни чиновники, ни архитекто-
ры комментариев не дают, 
будто дали обет молчания на 
этом проекте, лишь подогре-
вая нездоровые слухи о 
новом шикарном дворце (или 
резиденции президента?) в 
нашей столице. Так это или 
не так, но в любом случае 
«дворец» без искусства не 
жилец, и белорусские худож-
ники получили работу -- дол-
гожданный государственный 
заказ на создание не просто 
картин, а именно хорошо 
узнаваемых пейзажей 
Беларуси. Таков общий замы-
сел оформления объекта.

За последние десятилетия 
госзаказ такая редкость, что 
взбудораженный творческий 
коллектив чуть не вспомнил 
свое «славное» прошлое, когда 
«битва у кормушки» на десяти-
летия делила людей на друзей 
и врагов. Чтобы не поссорить 
коллег в трудное рыночное 
время, мудрое руководство 
союза решило действовать по 
справедливости: одна картина 
в одни руки. А дальше выбира-
ет худсовет. Примерный (озву-
ченный) гонорар -- около 300 
долларов США за холст. 
Беспрецедентно мизерная 
цена для произведения искус-
ства. В художественном сало-
не на проспекте так стоят 
обычно работы начинающих. 
Так что страсти утихли, не раз-
горевшись.

Елена МОЛОЧКО.

нерÓхомÀсць

Квадратны метр  
у новабудоўлях будзе даражэць

Рэкордна нізкі кошт квадратнага метра ў мінскай новабудоўлі — 850 долараў зафіксаваны  
ў новым доме, які плануюць здаць у эксплуатацыю да канца 2016 года.

Паводле слоў рыэлтара аднаго 
з агенцтваў нерухомасці, гэта самы 
нізкі кошт метра на першасным 
рынку, зафіксаваны з 2010 года. 
Пры гэтым з улікам спажывецкіх 
якасцяў новы дом нельга аднесці да 
катэгорыі танных аб’ектаў. «Самымі 
бюджэтнымі прапановамі на пер-
шасным рынку заўсёды заставаліся 
«панэлькі», квадратны метр у якіх у 
цяперашні час каштуе прыкладна 1 
тысячу долараў, — паведамляе 
belta.by. — У сваю чаргу кватэры-
рэкардсмены па таннасці метра 
ўвойдуць у склад маналітна-
каркаснага дома з палепшанымі 
спажывецкімі  якасцямі». 
Плануецца, што гэта будуць трох і 
чатырохпакаёвыя кватэры ў жылым 

доме з гандлёва-адміністрацыйнай 
і жылой часткамі, аб’ект таксама 
абсталююць падземнай стаянкай 
для жыхароў гэтага дома.

Як растлумачыў прадстаўнік 
забудоўшчыка, рэкордна нізкі кошт 
метра абумоўлены двума фактарамі 
— патрабаваннем да кліента цал-
кам аплаціць кватэру на працягу 
пяці банкаўскіх дзён з моманту 
заключэння дамовы і далёкім 
тэрмінам уводу дома ў эксплуата-
цыю — у чацвёртым квартале 2016 
года.

У цяперашні час большасць 
кватэр, што рэалізуюцца ў 
новабудоўлях, знаходзяцца ў 
цэнавым дыяпазоне 1250—1380 
долараў за метр квадратны. Гэта 

каркасна-блокавыя або маналітна-
каркасныя дамы палепшаных 
спажывецкіх якасцяў. Прапаноў ква-
тэр у «панэльцы», метр у якіх каштуе 
ў сярэднім 1 тысячу долараў, на 
парадак менш. Паводле ацэнак 
рыэлтараў, лік выстаўленых на про-
даж элітных новабудоўляў складае 
ўсяго 5—8% ад агульнага ліку 
прапаноў на першасным рынку. За 
«квадрат» у аб’ектах, размешчаных 
у прэстыжных мікрараёнах як, 
напрыклад, “Ржавец” (пасёлак 
Піянерскі), забудоўшчыкі просяць у 
сярэднім 2—3 тысячы долараў.

Да канца бягучага года, па 
прагнозах аналітыкаў, квадратны 
метр у новабудоўлях будзе дара-
жэць у межах 10%.

Без тэрміну даўнасці?
Міліцыя Першамайскага раёна Мінска запатрабавала ад былога палітвязня Мікіты Ліхавіда 

адсядзець 10 сутак адміністрацыйнага арышту за ўдзел у мітынгу 19 снежня 2010 года.

нÓ i нÓ!

Нагадаем, што 20 снежня 
2010 года Ліхавіда пакаралі за 
ўдзел у Плошчы 15 суткамі 
арышту, але 25 снежня хлопца 
перавялі ў следчы ізалятар па 
крымінальнай справе, па якой ён 
быў асуджаны ўжо на 3,5 года 
калоніі ўзмоцненага рэжыму. 
Датэрмінова Мікіта быў 
вызвалены ў верасні 2011 году.

Навіну пра тое, што Мікіта 
Ліхавід павінен самастойна прыйсці 
ў цэнтр ізаляцыі правапарушальні-
каў на Акрэсціна і адбыць 10 сутак, 
яму паведаміў участковы.

Паводле яго слоў, прыйшла 
адпаведная папера з РУУС 
Першамайскага раёна, прычым не 
толькі на Ліхавіда, але на многіх 
адміністрацыйна пакараных, якія не 
адбылі свае тэрміны цалкам. Пры 
гэтым патлумачана, што тэрміну 
даўнасці па такіх прысудах няма, 
паведамляе Радыё Свабода.

— Калі ўчастковы сказаў, што 
мне трэба адсядзець яшчэ 10 сутак 
за адміністрацыйную справу 2010 
года, гэта быў для мяне самы 
натуральны шок! — распавёў Мікіта 
“Народнай Волі”. — Зараз я ў 

Першамайскім судзе буду 
высвятляць, чым яны кіруюцца, калі 
адпраўляюць мяне на суткі па 
справе двухгадовай даўнасці.

— Калі прыйдзецца ўсё ж такі 
ісці на Акрэсціна, калі думаеце 
гэта зрабіць?

— У сакавіку, пасля святаў. Але, 
паўтаруся, я лічу такое рашэнне 
незаконным. Па-першае, з моманту 
вынясення прысуду прайшло больш 
за тры месяцы. Па-другое, я ўжо 
адсядзеў сваё. Буду шукаць 
справядлівасці.

Алесь СІВЫ.

i ÒÀÊ бывÀе

Беларускі актывіст  
у судзе перамог  

літоўскіх памежнікаў
У панядзелак Вільнюскі акруговы адміністрацыйны суд 

ануляваў рашэнне Дэпартамента міграцыі, які забараніў уезд у 
Літву грамадзяніну Беларусі Мікалаю Уласевічу.

Суд не знайшоў доказаў таго, 
што актывіст антыядзернага руху 
можа ўяўляць пагрозу дзяржаўнай 
бяспецы ці грамадскаму парадку, 
адзначае delfi.lt.

Нагадаем, Уласевіча запрасілі 
прыняць удзел у дыскусіі пра 
ядзерную энергетыку, якая 
праходзіла 23 верасня ў Вільнюсе, у 
літоўскім парламенце. Аднак 
літоўскія памежнікі не пусцілі 

актывіста, калі ён збіраўся 
перасекчы мяжу. Афіцыйных 
тлумачэнняў наконт забароны ўезду 
не прагучала.

Сам Уласевіч у пасяджэнні суда 
не ўдзельнічаў. Але яго адвакат 
кажа, што задаволены рашэннем 
суда. Дарэчы, суд прысудзіў на 
карысць Уласевіча 100 літаў 
выдаткаў на судовы разгляд (крыху 
менш за 40 долараў).

Кожны чацвёрты 
доктар паліклінікі — 

пенсіянер

ÊÀдры

Пра сітуацыю з медыцынскімі 
кадрамі ў сталічнай сістэме аховы 
здароўя гаварыў на выніковай 
калегіі старшыня камітэта па ахове 
здароўя Мінгарвыканкама Віктар 
Сірэнка. Паводле яго слоў, сёння 
ў Мінску ўкамплектаванасць 
урачамі складае 77%. Кожны чац-
вёрты доктар у дарослых 
паліклініках пенсіённага ўзросту. 
24% урачоў пенсіённага ўзросту 
працуюць  на Гарадской станцыі 
хуткай медыцынскай дапамогі. 
Амаль такая ж карціна назіраецца ў 
дзіцячых паліклініках, дзе 22% 
урачоў працягваюць працаваць, 
хаця ўжо знаходзяцца на заслужа-
ным адпачынку.

У гэтым годзе ў сталічныя 
арганізацыі аховы здароўя 
будуць размеркаваны амаль 500 
выпускнікоў медыцынскіх ВНУ. Ці 
стане гэта рашэннем кадравага 
дэфіцыту ў паліклінічным звяне? 
У 2012 годзе ў Мінск былі раз-
меркаваны 520 выпускнікоў-
медыкаў, але, як прызнаўся 

Віктар Сірэнка, укамплектава-
насць урачэбнымі кадрамі на 
ўзроўні 77% застаецца нязмен-
най апошнія 5 гадоў. Трэба разу-
мець, што выпускнікі ўрачэбны 
дэфіцыт не “закрываюць”. 

Дарэчы, нядаўна намеснік 
прэм’ер-міністра Анатоль Тозік 
прызнаўся, што кожны год з 
сістэмы аховы здароўя сыходзіць 
1100—1200 урачоў, яшчэ 140—
160 з’язджаюць за мяжу. Бягуць 
медыкі ў асноўным з першаснага 
звяна, дзе нагрузкі вышэйшыя, а 
заробкі малыя. «Калі зрабіць 
пераразлік сярэднямесячнай 
зарплаты ўрачоў на адну стаўку, 
то яна складзе 3,5 млн рублёў, 
што на 17% ніжэй, чым па 
рэспубліцы ў цэлым”, — гэта ўжо 
прызнанне старшыні Мінскага 
абкама прафсаюза работнікаў 
аховы здароўя Аляксандра 
Шамаля, якое прагучала на III 
пленуме прафсаюзнай 
арганізацыі.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

дапамагло: дзяўчыну Андрэя (а на 
дадзены момант — жонку) вызвалілі 
ўвечары пасля таго, як ён пагадзіўся 
прамовіць на тэлекамеры 
падрыхтаваны тэкст.

Ігар МАРОЗАЎ.

нÀдЗвыЧÀЙнÀя сІÒÓÀцыя

Маці і сын загінулі ў сваёй кватэры  
з-за выбуху бытавога газу

Жыхароў пацярпелага пад’езда на нявызначаны тэрмін перасялілі ў спецыяльны дом 
інвалідаў і гатэль Белдзяржцырка.

У выніку выбуху зага-
рэлася некалькі кватэр. 
Праз гадзіну пажар быў 
ліквідаваны, але 
бліжэйшыя памяшканні 
пацярпелі ад агню і вады. 
Выратавальнікі пачалі 
эвакуіраваць жыхароў 
дома, як толькі прыбылі 
на месца падзей. 
Гаспадары кватэры — 
72-гадовая маці і яе 
47-гадовы сын — загінулі на 
месцы. Па медыцынскую 
дапамогу звярнуліся пяць 
чалавек, чацвёра атрымалі 
ранкі. Адзін чалавек быў 
дастаўлены ў бальніцу з 

атручэннем.
Першую ноч пасля здарэння 

частка жыхароў пацярпелага 
пад’езда начавала ў сваякоў. Для 
тых, каму не было куды ісці, 
арганізавалі часовы прытулак у 

мясцовым дзіцячым 
садку.

Пакуль ідзе 
в ы с в я т л е н н е 
акалічнасцяў здарэн-
ня, у пад’ездзе 
ўмацоўваюць апор-
ныя канструкцыі. 
Прынята рашэнне 
рассяліць усіх пацяр-
пелых у Дом састарэ-
лых на вуліцы 

Ракасоўскага і гасцінічны 
комплекс, размешчаны па 
вуліцы Якубоўскага. Колькі 
людям прыйдзецца там пра-
жыць, пакуль не вядома.

Марыя БУДНІК.



паўжывы. Прыклыпаў на двор, лёг 
на ганак і сканаў. Сабачым розумам 
дапяў, дзе тая варажнеча, а дзе 
сваё, крэўнае...

А коніка злямзілі... партызаны. 
Прыйшлі ноччу, далі таўхаля бацьку, 
бо той пачаў было пра падарунак 
Жукава, ды ўсё дарэмна — у лес 
нашага карміцеля і звялі... Скралі, 
можна сказаць, па-бандыцку, ці як 
тыя цыганы...

— Анастас Лявонцьевіч, а чаму 
вы ўсё праўду шукаеце, за дэмакра-
тыю стаіце, на дэманстрацыі пад 
бел-чырвона-белым сцягам 
ходзіце? За такое цяпер па галоўцы 
не гладзяць, могуць і ў галаву даць...

— Яшчэ як могуць, — пагаджа-
ецца стары. — Гадоў восем таму так 
агрэлі, што ў шпіталі месяц 
праляжаў. Падцікавалі “цэрберы” 
ўранні, напалі ззаду ды і праламалі 
чэрап у двух месцах. Хто? Думаю, 
служкі рэжыму, тыя, хто і матку з 
бацькам не пашкадуюць — абы 
“гаспадар” загадаў. А начальнічкі-
халуі загадваюць, бо ім не па нутры, 
калі сумленныя людзі за праўду 
стаяць, за вольнасць змагаюцца. 
От і выслужваюцца, небаракі... Ад 
іхніх “подзвігаў” будзе пагана дзе-
цям іхнім ды ўнукам. А я хачу, каб 
маім унукам не было сорамна — ні 
за бацькоў, ні за дзеда, ні за прад-
зеда. Хачу, каб Беларусь нарэшце 
перастала слугаваць царам 
іншаземным, не кажучы пра сваіх 
“напалеончыкаў”. Ведаеш, прасцей 
за ўсё — забіцца ў куток, заплюш-
чыць вочы і плакацца ў анучку: 
маўляў, такі наш лёс. Лухта гэта! 
Перакананы на сто працэнтаў, што 
краіна наша стане іншай. Хацелася 
б дажыць да гэтай светлай часіны. 
Таму і чытаю “Народную Волю”, 

таму і слухаю голас “Свабоды”, 
таму і выходжу на Плошчу…

Выслухваў Георгій  
ЧЫГІР.

Фота аўтара.

Еду ў пасёлак Бараўляны, у 
Бярозавы гай... Так завецца вуліца, 
усцяж яе вышнураваліся сучасныя 
дамы — белакаменныя, двухпавяр-
ховыя, з каляровымі дахоўкамі. 
Адна з сядзіб — у абрамленні 
пірамідальных туй і беластволых 
бяроз — і належыць Анастасу 
Лявонцьевічу. На падворку — сам 
гаспадар і  ягоная 
трынаццацігадовая аўчарка Том — 
любіміца ўсёй сям’і.

Не чакаючы пытанняў, Анастас 
Лявонцьевіч пачаў сам:

— Ведаеш, братка, чым далей  
жыву і пазіраю на цяперашніх 
начальнікаў краіны, тым больш 
паважаю братоў нашых меншых. Не 
сам прыдумаў, але напраўду — 
ісціна. З аднаго боку, яны спраўна 
нясуць службу свайму гаспадару — і 
гэта нават няблага. Але з другога 
боку — ці таму гаспадару служаць?..

І тут Анастас Лявонцьевіч, як і 
належыць мудрым старцам, рас-
казвае мне цікавую — з падтэкстам 
— гісторыю.

Семяновічы спрадвеку жылі 
пад Слуцкам, непадалёку ад вёскі  
Лучнікі — засценак называўся 
Сахалін. Бацька Анастаса — Лявон 
Фёдаравіч — пры Мікалашку 
служыў у 4-м лейб-гвардыі 
Паўлаўскім палку ў Піцеры, нёс 
ахову самога цара. А перад Другой 
сусветнай быў ужо пры Георгію 
Жукаве — будучы маршал 
камандаваў тады дывізіяй, якая 
стаяла ў Слуцку. Былы лейб-
гвардзеец быў у Жукава за 
інтэнданта. Перад тым як пакінуць 
Слуцк, Жукаў падарыў яму каня і 
штабную аўчарку Рэкса. Калі немцы 
атабарыліся ў навакольных вёсках, 
пачалі наводзіць свой парадак. Як 
згледзелі тую аўчарку, тут 
жа канфіскавалі. 

— І што ты думаеш? — 
разводзіць рукамі дзядзька 
Анастас. — Збег Рэкс ад 
фрыцаў, прыйшоў дахаты. І 
так паўтаралася тры 
разы... Апошні раз 
сышоў перад 
самым іх адсту-
пленнем — 
змарнелы, 
худы, як 
таран, і 
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Ñëåдчыя  
íå жàдàюць àдпóсêàць  

з-пàд âàрòы  
Юрыя Дàíьêоâà

Упраўленне Следчага камітэта па Мінску накіравала ў цэн-
тральны апарат СК хадайніцтва аб падаўжэнні тэрміну следства 
па справе ўладальніка Dankoff Club Юрыя Данькова і тэрміну 
ўтрымання яго пад вартай.

Пра гэта паведаміў афіцыйны прадстаўнік УСК па Мінску Аляксандр 
Герасімаў.

Апошні раз следства было падоўжана да 22 лютага. Цяпер яго 
падоўжылi яшчэ на тры месяцы. Цi зменяць Данькову меру стрымання, 
стане вядома праз некалькi дзён.

Данькоў быў затрыманы 4 верасня 2012 года. У гэты дзень у Dankoff 
Club правялі ператрус і іншыя следчыя дзеянні ў межах крымінальнай спра-
вы, узбуджанай напрыканцы жніўня Следчым камітэтам у дачыненні да 
мастацкага кіраўніка і адміністратара ТАА Dankoff Club. Яны падазраюцца ў 
тым, што з 2006 года выкарыстоўвалі памяшканні ў клубе для заняцця пра-
стытуцыяй. Дзеянні службовых асоб кваліфікаваны па ч.2 арт.171 КК. 
Мастацкі кіраўнік Dankoff Club затрыманы.

7 верасня Данькову было прад’яўлена абвінавачанне ў здзяйсненні зла-
чынства, прадугледжанага ч.2 арт.171 КК (выкарыстанне заняцця прастыту-
цыяй ці стварэнне ўмоў для заняцця прастытуцыяй, учыненыя службовай 
асобай з выкарыстаннем сваіх службовых паўнамоцтваў), піша БелаПАН.

ГУЧНАЯ СПРАВА

ТЕНДЕНЦИИ

Тоëьêо 0,1% áåëорóсоâ 
счиòàюò сåáя 

áогàòыми

Как подчеркнул Котляров, речь 
идет именно о восприятии бело-
русами собственной финансо-
вой состоятельности, а не о 
реальных доходах. Так, «старушка 
в заброшенной деревне в тело-
грейке, с козой и поросенком» 
ответила, что у нее средний доста-
ток, тогда как некоторые банков-
ские работники могли утверждать, 
что они бедные.

По словам специалиста, изуче-
ние восприятия финансовой 
состоятельности населения дает 
ответ на многие вопросы. «Люди, 
которые считают себя богатыми и 
со средним достатком, не пойдут 
на демонстрации и забастовки. 
Они боятся потерять то, что есть. 

Они более законопослушны, они 
уважают закон, власти. И в то же 
время те, которые считают себя 
бедными, более радикально 
настроены», — цитирует Котлярова 
БелаПАН.

Он отметил, что с 1990 года, 
когда начали проводиться такие 
опросы, растет число белорусов, 
которые считают себя людьми со 
средним достатком. Исключение 
составляют те годы, когда отмеча-
лись кризисные явления в экономи-
ке Беларуси. «Здесь возникает 
вопрос: или мы привыкаем к тому, 
как живем, или нам действительно 
становится жить лучше», — проком-
ментировал директор Института 
социологии НАНБ.

Об этом со ссылкой на данные социологического монито-
ринга Института социологии Национальной академии наук 
сообщил доктор социологических наук, профессор Игорь 
Котляров. При этом, по его словам, в данной категории опро-
шенных нет женщин.

К людям со средним достатком себя причисляют 57% бело-
русов. Порядка 35% жителей Беларуси считают себя бедными 
или даже нищими, 7—8% затруднились ответить на вопрос.

НЕзАшоРАНым ВокАм

Суд у Дзень роднай мовы
Зімовы поўдзень сярэдзіны 

1980-х гадоў. Інтэрнацкі пакой на 
тагачаснай вуліцы Варвашэні, у якім 
мы жывём з маім калегам па 
аспірантуры Алегам Марозам, 
выпускніком Кіеўскага ўніверсітэта, 
які прыехаў у Мінск з Мазыра. 
Размаўляем між сабою 
па-беларуску, зрэдку практыкуемся 
ў французскай… Напярэдадні былі з 
ім на Траецкім прадмесці, бо Алег 
зацікавіўся “талакоўцамі”. “Талака” 
толькі што распачала сваю 
дзейнасць: беларускамоўныя 
хлопцы і дзяўчаты дапамагаюць 
археолагам праводзіць раскопкі. 
Далучаемся да іх. Не памятаю ўжо, 
з кім канкрэтна тады я пазнаёміў 
свайго сябра. Але пра адну асобу 
магу сказаць дакладна. Бачым 
хлопца ў тоненькай балоневай 
куртцы (на дварэ ладная мінусавая 
тэмпература). Знаёмімся. 
Высвятляецца, што гэта будучы 
скульптар, студэнт тагачаснага 
Мінскага тэатральна-мастацкага 
інстытута.

— Кажуць, што вас завуць 
Генадзем…

— Не, я не Генадзь, я — Гэнік. І 
давай будзем на “ты”.

— Добра, будзем на “ты”.
Разгаварыліся, дамовіліся пра 

сустрэчу. Назаўтра ён прыйшоў у 
наш пакой на Варвашэні. Мы з 
Алегам запрасілі яго на гарбату.

— Можа, чаго мацнейшага 
пакаштуем?

— Не, спіртнога не ўжываю.
— Добра, грошы цалейшыя 

будуць…
Гэнік пачаў расказваць пра 

“Талаку”, пра найбліжэйшыя планы і 
задумы. “Галоўнае — гуртаваць 
моладзь, што спрабуе гаварыць 
па-беларуску, цікавіцца сваёй 
гісторыяй”. Сам ён яшчэ нежанаты і, 

здаецца, пра дзяўчат у гэтым плане 
асабліва гаварыць не жадае. Часам 
у сваіх разважаннях нязвыклы, 
нават экстравагантны. Спакойны і 
памяркоўны паводле сваёй натуры 
Алег Мароз, слухаючы Гэніка, раз-
пораз пасміхаецца. Тым не менш 
знаёмства пакідае светлае 
ўражанне.

Далейшыя мае сустрэчы з 
Гэнікам Лойкам маюць хутчэй 
выпадковы характар: людзі з 
“Талакі” — нашы агульныя знаёмыя, 
аднадумцы, але я часцей сутыкаюся 
з літаратурна-творчымі асяродкамі. 
Разам з Сяргеем Шупам мы ладзім 
пасяджэнні нефармальнай суполкі 
маладых перакладчыкаў “Вавілон”. 
У пакоі №32 інтэрната на 
Акадэмічнай адбываюцца размовы 
з тагачасным аспірантам Інстытута 
літаратуры Акадэміі навук Алесем 
Бяляцкім, які вывучае наш досвед і 
плануе стварэнне творчай суполкі 
“Тутэйшыя”…

Пачынаюцца 1990-я гады, час 
велізарных мітынгаў, у тым ліку на 
“плошчы Леніна”. На нейкім з 
мітынгаў удаецца паразмаўляць з 
Гэнікам Лойкам. Ягоная галава 
поўная творчых планаў, дый, 
здаецца, ён нарэшце ажаніўся. 
Праходзіць нямала гадоў, і Гэнік 
прыводзіць свайго старэйшага 
сына паступаць у Беларускі 
гуманітарны ліцэй. Яраш Лойка 
робіць уражанне вельмі сур’ёзнага, 
нават засяроджанага хлопца; 
паступае лёгка, у групе робіцца ці 
не найлепшым вучнем. З 
бацькоўскіх сходаў ужо добра 
ведаю і спадарыню Алену, жонку 
Гэніка Лойкі. Потым у ліцэй 
прыходзіць і дачка Гэніка і Алены… 
Выключна беларускамоўныя 
старэйшыя дзеці, як падаецца, 
адчуваюць сябе ў ліцэі камфортна, 

Гэнік і Алена актыўна працуюць у 
бацькоўскай радзе ліцэя. Але ж 
беларускі ліцэй пачынаецца толькі з 
восьмага класа…

Гэнікаў малодшы сын тым часам 
ходзіць у адну з гімназій горада 
Мінска, што лічыцца 
беларускамоўнай. Прыходзячы ў 
гімназію з розных нагод, бацькі 
бачаць: шмат у чым гэтая 
беларускамоўнасць фармальная. 

Гэнік Лойка вядзе размовы з 
дырэкцыяй, з настаўнікамі; часцей 
за ўсё на яго там глядзяць як на 
дзівака, прычым дзівака нязручнага 
і назойлівага.

21 лютага ў свеце адзначаецца 
Дзень роднай мовы. У сёлетні такі 
дзень Гэнік Лойка з самай раніцы 
прыходзіць да будынка гімназіі з 
плакатам, на якім прыгожымі 
літарамі выведзена: “Віншуем з 

Днём роднай мовы…” У другой 
фразе гаворыцца пра тое, што 
гімназія, дзе вучыцца Лойка-
малодшы, “была апошняй 
беларускамоўнай гімназіяй”. Усё. 
Больш нічога на плакаце не 
змясцілася. Гэнік Лойка ўторквае 
абодва дрэўкі, на якіх мацуецца 
плакат, у снег паводдаль будынка 
гімназіі. Але ж якое пільнае вока 
сочыць за наваколлем 

навучальнай установы! Гэта ж не 
за аўтамабілямі сачыць, што 
часам ствараюць смяротную 
небяспеку, гойсаючы перад 
школамі. “Пільнае вока” даносіць 
у міліцыю. Гэніка Лойку хутка 
арыштоўваюць, вязуць у 
невядомае месца. Жонка Алена і 
сястра Валянціна больш як 
паўтары гадзіны не могуць 
знайсці й следу па ім, аж нарэшце 

высвятляецца, што Гэнік 
знаходзіцца ў адным з мінскіх 
РУУС. Па абедзе скульптара 
Лойку прывозяць у суд. Судзіць 
яго як бы няма за што: на 
злашчасным плакаце было толькі 
віншаванне, інфармацыя і ніякіх 
заклікаў ці патрабаванняў. Нават 
пры сённяшнім рэпрэсіўным 
заканадаўстве гэта пад ніякі пікет 
ці маніфестацыю не падгоніш. Але 
міліцыянеры з тыпова беларускімі 
прозвішчамі пішуць у сваім 
рапарце, нібыта Гэнік Лойка перад 
будынкам школы “выказваў 
недавер існуючай уладзе” і (ах, які 
жах!) крычаў: “Гаварыце 
па-беларуску!” 

Суддзя Людміла Лапо 
адмаўляецца весці працэс на 
дзяржаўнай беларускай мове, 
патрабуе, каб на рускую мову 
перайшла нават адвакат 
абвінавачанага. Між іншым у 
артыкуле 22 дзейнай Канстытуцыі 
запісана: “Усе роўныя перад 
законам i маюць права без усякай 
дыскрымiнацыi на роўную абарону 
правоў i законных iнтарэсаў”. Вось 
жа, беларускамоўнаму Генадзю 
Лойку 21 лютага г.г. было адмоўлена 
ў праве быць недыскрымінаваным 
паводле моўнай прыкметы. І гэты 
выпадак — далёка не выключны, а 
хутчэй тыповы ў найноўшай гісторыі 
Беларусі…

Суддзя прысудзіла выдатнаму 
скульптару і клапатліваму бацьку 
пяцісуткавае зняволенне. Думаючы, 
напэўна, што яны тым самым 
прынізяць яго. Не прынізяць. За 
прыклад будучым пакаленням 
будзе жыццё такіх людзей, як Гэнік 
Лойка, а не існаванне сучасных 
тутэйшых кручковых.

Лявон БАРШЧЭЎСКІ.

Прэзідэнцкі нумар  
у “Прэзідэнт-атэлі” будзе  

каштаваць 2400 долараў у суткі
У бліжэйшы час у Мінску павінна адкрыцца гасцініца, якую называюць “галоўным аб’ектам 

гасцінічнай індустрыі сучаснай Беларусі”.

з НАВАСЕллЕм!

Рашэнне аб рэканструкцыі 
гасцініцы “Кастрычніцкая” ў 
пяцізоркавы “Прэзідэнт-атэль” 
было прынята летам 2010 года.

Паведамлялася, што атэль 
будуе турэцкая кампанія, якая 
прыцягвае крэдытную лінію 
“ТуркЭксімбанка”. Крэдыт у суме 
50,9 млн долараў быў выдадзены 
“Беларусбанку” для РУП «Атэль 
«Мінск», які і з’яўляўся заказчы-
кам будаўніцтва.

Трэба сказаць, што ад былой 
гасцініцы “Кастрычніцкая”, якая 
ўзводзілася да Алімпійскіх 
гульняў 1980 года, за час 
рэканструкцыі не засталося 
амаль нічога. Новы атэль 
узводзіўся практычна з нуля.

Дарэчы, “Прэзідэнт-атэль” 
павінен быў запрацаваць яшчэ ў 
мінулым годзе. Яго адкрыццё 
спачатку планавалі на ліпень, 
затым — на лістапад, снежань… 
Але планы пастаянна мяняліся, 
нешта даводзілася дапрацоў-
ваць, узгадняць. І, улічваючы 
“стратэгічнасць” аб’екта, 
вырашылі не гнаць коней, а 

падысці да будаўніцтва 
грунтоўна. Напрыклад, не так 
даўно МНС менавіта ў гэтым атэлі 
праводзіла свае вучэнні.

Што ж прапануе атэль сваім 
пастаяльцам?

Тут будуць два жылыя корпу-
сы ў 11 і 9 паверхаў на 154 нума-
ры. На афіцыйным сайце атэля 
кошты на пражыванне пазначаны 
наступныя: двухмесны 1-пакаёвы 
нумар (прэміум) — 300—320 

долараў у суткі, двухмесны 1-пакаё-
вы (два ложкі) — 340, двухмесны 
2-пакаёвы (люкс) — 480, трохпакаё-
выя апартаменты — 660—740 
долараў.

Ёсць і прэзідэнцкі VIP-нумар 
плошчай 500 кв. м з уласнымі 
саўнай, барам, басейнам і асобным 
ліфтам. Нумар знаходзіцца на 10-м 
паверсе і будзе каштаваць 2400 
долараў за суткі пражывання.

У атэлі ёсць 3 рэстараны, 5 

бараў, банкетныя залы. Для правяд-
зення буйных мерапрыемстваў пра-
дугледжаны амфітэатр на 600 
месцаў. Да паслуг кліентаў — SPA-
цэнтр, два бассейны (на 10 і 25 м), 
турэцкая лазня, більярдная, 
трохузроўневы падземны паркінг.

На другім паверсе знаходзіцца 
комплекс канферэнц-залаў. Дарэчы, 
там жа — і круглая зала для вядзення 
перамоў на вышэйшым узроўні.

Плошча атэля пасля 

рэканструкцыі складае 38.600 м2 
— амаль у тры разы больш, чым 
была “Кастрычніцкая”.

Як стала вядома “Народнай 
Волі”, зусім верагодна, што 
“Прэзідэнт-атэль” запрацуе ўжо ў 
сакавіку. Зараз там наносяцца 
апошнія штрыхі…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
Фота аўтара i з  сайта 

«Прэзiдэнт-атэля». 

СУСТРэЧы

Анастас СЕМЯНОВІЧ:

“Хачу, каб маім 
унукам не было 

сорамна” 
Анастас Лявонцьевіч Семяновіч — даўнішні 

падпісчык “Народнай Волі”. З ліпеня 1995 года і па 
сёння не прапусціў ніводнага  нумара: чытае, аналізуе, 
спрачаецца. “Калі б не вольны голас вашай газеты, — 
кажа, — даўно б душа спарахнела, счарсцвела, як тая 
порхаўка. А так — і восемдзясят не гнуць карак...”

Дык хто вы, шаноўны чалавек? Што сілкуе ваша 
няўрымслівае сэрца? Скуль маладзецкая энергія?

Беларусь ізноў збіраецца ў Сусветную гандлёвую арганізацыю
экАНомiкА

Беларусь адновіць 
перамовы аб уваходжанні ў 
Сусветную гандлёвую 
арганізацыю (СГА) у сакавіку-
красавіку 2013 года.

Пра гэта паведаміў 
намеснік міністра замежных 
спраў Аляксандр Гур’янаў.

Ён патлумачыў, што перапы-
нак у перамовах быў звязаны са 
зменай старшыні рабочай групы 
па ўваходжанні Беларусі ў СГА. 
Новым яе кіраўніком прызначаны 

прадстаўнік Турцыі, які змяніў 
свайго суайчынніка.

«Мы распаўсюдзілі ўсе неаб-
ходныя матэрыялы для наступна-
га пасяджэння групы. Думаю, да 
канца першага квартала — пачат-
ку другога павінны ў Жэневе 
сустрэчу правесці. На ўзроўні 
ўдзельнікаў рабочай групы 
пярэчанняў і перашкод для пра-
вядзення пасяджэння няма», — 
сказаў намеснік міністра.

Раней планавалася правесці 
пасяджэнне рабочай групы да 
канца 2012 года, аднак графік 

давялося падкарэкціраваць у 
сувязі з тым, што кіраўнік рабочай 
групы, які прызначаецца ад імя 
краін СГА, завяршыў свае 
паўнамоцтвы ў Жэневе.

Працэс па далучэнні Беларусі 
да СГА доўжыцца ўжо больш за 
17 гадоў. У чэрвені 2009 года 
Беларусь, Казахстан і Расія 
раптоўна аб’явілі аб уваходжанні 
ў СГА адзінай мытнай тэрыторы-
яй. Усе тры краіны прыпынілі 
двухбаковыя перамовы аб 
далучэнні да арганізацыі на час 
правядзення кансультацый па 

фарміраванні адзінай пазіцыі 
Мытнага саюза. Аднак ужо ў 
кастрычніку 2009 года было 
заяўлена, што Беларусь, 
Казахстан і Расія адновяць пера-
мовы аб далучэнні да СГА паа-
собку, але на ўзгодненых 
пазіцыях.

Расія стала членам СГА ў 
жніўні 2012 года. У кастрычніку 
таго ж года А.Лукашэнка заявіў, 
што вострая неабходнасць 
уваходжання Беларусі ў СГА 
адпала пасля ўваходжання туды 
Расіі, паведамляе БелаПАН.

У вас ёсць што  
прапанаваць музею?

Прадстаўнікі Музея сучас-
най беларускай дзяржаўнасці 
заклікаюць беларусаў 
прыносіць цікавыя рэчы, каб 
папоўніць экспазіцыю.

У Музей дзяржаўнасці проста 
так з вуліцы не трапіш — трэба за 
тры дні да  наведвання пакiнуць 
заяўку з пашпартнымі данымі. 
Надзвычайная закрытасць 
выклікана тым, што месціцца музей 
у будынку рэзідэнцыі прэзідэнта. 
За паўгода працы музей наведала 
не так шмат людзей, таму зусім 
нечакана прагучала навіна аб тым, 
што музей шукае мецэнатаў.

Нягледзячы на тое, што ў 
вітрынах прадстаўлена каля 800 
экспанатаў, а ў запасніках 
захоўваецца яшчэ каля трох тысяч, 
музейшчыкі просяць дапамогі ў 
грамадства.

“Экспазіцыя павінна абнаў-
ляцца рэгулярна, бо яна прысвеча-
на сучаснаму жыццю краіны, — 
распавёў “Народнай Волі” выконва-
ючы абавязкі дырэктара музея 
Сяргей Ісаковіч. — Напрыклад, 
нам было б вельмі прыемна атры-
маць факсімільнае выданне полац-
кага Евангелля, якое прадставілі не 
так даўно на Міжнароднай кніжнай 
выставе ў Мінску…”

Пакуль галоўныя пастаўшчыкі 
свежых экспанатаў — беларускія 
атлеты. Журналістаў спецыяльна 
запрасілі, каб прадэманстраваць не 
толькі ўзоры касцюмаў, што ў роз-
ныя гады насілі на Алімпіядах спар-
тсмены, але і алімпійскія медалі 
фрыстайліста Сяргея Грышына, 
бiятланiста Аляксандра Папова,  
плыўца Ігара Бокія і кубак 
чэмпіёнаў Беларусі па хакеі. Усе 
гэтыя прадметы перайшлі ў фонд 
музея.

Пакуль самымі цікавымі 
экспанатамі музея з’яўляюцца 
пашпарт Аляксандра Лукашэнкі, 
ракетка Вікторыі Азаранка і 
спартыўны касцюм Дар’і 
Домрачавай.

Марыя МАЛЕВІЧ.

Нумар класа прэмiум. Прэзiдэнцкi нумар.

З унукамi.
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БЕлАРУСЬ: моДЕРНИзАЦИЯ, ВзГлЯД В БУДУЩЕЕ

Начиная с конца 1990-х годов белорусские власти мусолят тему возможного учреждения должности уполномоченного по правам человека (омбуд-
смена). Нужна ли такая должность в условиях белорусской реальности? Возможно ли ее появление? Могут ли в будущем люди рассчитывать на помощь 
народного правозащитника?

Об этом «Народная Воля» беседует с доктором юридических наук, профессором Михаилом ПАСТУХОВЫМ.

Михàиë ПÀÑТУХÎВ: 

«Без введения должности  
народного правозащитника мы 
не можем обеспечить в стране 

действие Конституции»

— Михаил Иванович, для 
чего нужна должность уполно-
моченного по правам челове-
ка в Беларуси?

— Учреждение этой должно-
сти в демократических условиях 
выступает дополнительным 
средством защиты прав и свобод 
граждан. Уполномоченный, или 
омбудсмен, принимает жалобы 
(заявления) от граждан, которые 
оспаривают решения или дей-
ствия (бездействие) органов 
управления, должностных лиц, 
иных государственных служащих 
во всех сферах деятельности. 
Это могут быть жалобы на дей-
ствия работников милиции, 
сотрудников исполнительной 
власти, администрации след-
ственного изолятора, колонии, 
тюрьмы, воинской части, руково-
дителя предприятия, других 
высокопоставленных лиц. 
Уполномоченный и его аппарат 
обязаны рассмотреть обосно-
ванность каждого заявления и 
принять по нему соответствую-
щие решения.

— Получается, что любое 
недовольство по поводу реше-
ний или действий органов вла-
сти и должностных лиц можно 
адресовать омбудсмену? Он 

что — волшебник, палочка-выру-
чалочка?

— Конечно, он не волшебник, 
но все письма, поступающие к нему 
от граждан, должны быть тщатель-
но изучены и проанализированы. 
Большинство жалоб будет перена-
правлено в адрес соответствующих 
органов управления и должностных 
лиц с требованием предоставить 
свои объяснения, а при возможно-
сти принять меры по восстановле-
нию гражданина в нарушенных пра-
вах. Часть жалоб может быть 
направлена в правоохранительные 
органы для надлежащего реагиро-
вания, если в них содержатся при-
знаки правонарушений. По некото-
рым жалобам гражданину будет 
рекомендовано обратиться в суд с 
исковыми требованиями (это 
может сделать уполномоченный и 
от своего имени). В отдельных слу-
чаях омбудсмен может просить 
вышестоящий суд пересмотреть 
уголовное дело в порядке надзора.

Хотя какая-то часть жалоб может 
быть возвращена гражданам без 
реагирования, если их рассмотре-
ние не входит в компетенцию упол-
номоченного или в них нет заслужи-
вающих внимания оснований.

— А вправе ли уполномочен-
ный рассматривать жалобы 

граждан на решения и действия 
министров или, например, главы 
государства?

— На мой взгляд, решения и 
действия любого должностного 
лица могут быть предметом обжа-
лования граждан. И глава государ-
ства не должен быть исключением. 
Другое дело, что при рассмотрении 
такого рода жалоб могут возник-
нуть определенные трудности, свя-
занные с проверкой достоверности 
информации, изложенной в жало-
бе. Тем не менее можно поручить 
проверку жалобы в отношении дей-
ствий официального лидера специ-
альной депутатской комиссии. Если 
ставится вопрос о неконституцион-
ности правовых актов главы госу-
дарства, то уполномоченный впра-
ве адресовать их для проверки в 
Конституционный суд. В случае гру-
бых нарушений прав и свобод граж-
дан в решении или действиях пре-
зидента он может выступить на сес-
сии парламента или дать пресс-
конференцию для журналистов. Он 
должен сделать все, что в его силах 
по защите прав и свобод граждан. 
Ведь он — народный защитник.

— А кто должен избирать или 
назначать омбудсмена, если он 
должен быть таким смелым и 
принципиальным?

— В подавляющем большинстве 
случаев омбудсмен избирается пар-
ламентом из числа самых достой-
ных представителей нации, которые 
снискали авторитет на ниве защиты 
прав человека. Как правило, это 
юристы, но такое требование мало 
где оговаривается. Гораздо важнее 
деловые и личные качества, опыт 
правозащитной деятельности.

В некоторых странах действует 
институт правительственного омбуд-
смена, как во Франции. Еще один 
пример назначения уполномоченно-
го по правам человека дает 
Казахстан. Там эта должность была 
введена на основе президентского 
указа в сентябре 2002 года. И, как 
можно догадаться, казахский омбуд-
смен — это «человек» президента, 
который от него полностью зависит. 
В России кандидатура уполномочен-
ного по правам человека может вно-
ситься в Государственную думу пре-
зидентом, Советом Федерации, 
депутатами Госдумы и включаться в 
список для тайного голосования. 
Избранным считается кандидат, 
получивший не менее двух третей от 
общего числа голосов депутатов 
Государственной думы.

— Кажется, в Беларуси в 
конце 1990-х годов собирались 
также ввести должность уполно-

моченного по правам человека и 
даже имелся кандидат на хлеб-
ную должность…

— Да, такая попытка предпри-
нималась. Законопроект о «бело-
русском омбудсмене» был направ-
лен на экспертизу в Совет Европы, 
где ему дали негативную оценку. В 
основном по двум причинам. 
Во-первых, это был омбудсмен 
«при президенте», а во-вторых, он 
мог быть в любое время освобож-
ден от должности тем же президен-
том. После этого белорусские вла-
сти решили обходиться без этой 
должности. И до сих пор ходят 
жалобы граждан по бюрократиче-
ской лестнице, получая в ответ 
формальные отписки. Несмотря на 
то что существуют грозные прези-
дентские акты на этот счет и специ-
альная директива о дебюрократи-
зации государственного аппарата, 
а также вновь принятый Закон «Об 
обращениях граждан и юридиче-
ских лиц» от 18 июля 2011 года.

— Изменит ли положение дел 
введение должности парламент-
ского или президентского упол-
номоченного по правам челове-
ка в Беларуси сейчас?

— Очевидно, что ничего не 
изменится, кого бы ни избрали или 
ни назначили на эту должность. 

Действующая система власти не 
позволит функционировать ни 
одному элементу демократии, не 
позволит никому возиться с 
жалобами граждан, где сплош-
ные претензии к органам власти.

Тем не менее мы должны 
говорить о том, что такие инсти-
туты власти должны быть в 
Беларуси, и настаивать на их 
создании. Без этих институтов, 
как и без переустройства нынеш-
ней системы власти, мы не 
можем обеспечить в стране дей-
ствие Конституции, в которой 
записано, что человек, его права, 
свободы и гарантии их реализа-
ции являются высшей ценностью 
и целью общества и государства.

— Михаил Иванович, кто, 
на ваш взгляд, мог бы стать 
наиболее достойным канди-
датом на должность уполно-
моченного по правам челове-
ка в Беларуси?

— На первое место среди 
кандидатов на эту должность я 
поставил бы узника совести 
Алеся Беляцкого. Своей самоот-
верженной правозащитной дея-
тельностью он заслуживает этой 
должности более, чем самый 
титулованный юрист.

Алесь СВЕТЛАНИЧ.

АкТУАлЬНо!

Мàшиíо-мåсòо по цåíå 
одíоêомíàòíой êâàрòиры

В Минске зарегистрировано 700 тысяч машин, а парковочных мест хвата-
ет далеко не всем. Местные власти пришли на помощь, запланировав за этот 
год увеличить число стоянок в каждом районе на тысячу мест. Однако это 
капля в море, ведь столичный автопарк ежегодно увеличивается на 30 тысяч 
машин....

Во избежание проблем с парковкой многие новостройки стали обору-
довать подземным паркингом. По какой цене там предлагают место для пар-
ковки, исследовал портал Realt.by.

Прежде всего, отметили эксперты, квартиры в таком доме стоят дороже, 
чем в обычных многоэтажках. “Если цена квадратного метра в новостройке 
сегодня составляет в среднем 1317 долларов, то в доме  с паркингом — 1477.  
При этом в большинстве случаев цена парковочного места не входит в стои-
мость квартиры. Машино-место придется покупать отдельно.

В элитных новостройках одно машино-место в паркинге варьируется в 
среднем от 25 до 35 тысяч долларов. Востребованность подземной парковки 
зависит от загруженности дворов. Так, к примеру, в районе Дрозды на улице 
Пионерской трудностей с парковкой нет.

Просторные дворы, малоэтажная и частная застройка, машин сравни-
тельно немного. Здесь подземный паркинг не пользуется большой популяр-
ностью, оттого и цена на машино-место относительно умеренная — 15 тысяч 
долларов.

Совсем другая история наблюдается на улице Сторожевской. Здесь 
самые высокие цены в столице. Стоимость автомобильного места достигает 
40 тысяч долларов — цена недорогой однокомнатной квартиры! Однако жиль-
цы готовы платить и больше, ведь тут спрос сильно превышает предложение.

В среднем в новостройках бизнес-класса парковочные места в подзем-
ном паркинге стоят 10—20 тысяч долларов.

Однако, несмотря на всевозможные трудности с парковкой, люди при-
выкли экономить. Себестоимость подземных паркингов сегодня очень высо-
кая. Иногда застройщики теряют деньги, не имея возможности продать 
машино-место даже по себестоимости. Так, к примеру, место в подземном 
паркинге дома по адресу проспект Независимости, 168 в среднем стоит 
10.000 долларов. Но люди не спешат покупать машино-место. Хотя район 
сильно уплотнен, найти место для парковки возле станции метро «Уручье» на 
самом деле непросто.

В другом районе Минска — в паркинге, пристроенном к дому №8 по улице 
Тимошенко, — свободных мест нет. Все места распроданы уже давно. 
Александр, владелец машино-места, рассказывает об условиях обслужива-
ния  в этом паркинге:

— Машино-место я приобрел в конце 2009 года, перед самым запуском 
дома в эксплуатацию. Тогда оно стоило 5 тысяч долларов. В 2010-м товари-
щество собственников решило оборудовать паркинг видеонаблюдением, а 
также дополнительным удобным выходом по пластиковым карточкам. Это 
стоило владельцам парковочных мест еще по 100 долларов. Стоимость 
обслуживания машино-места обходится около 100 тысяч рублей в месяц, 
еще около 50 долларов ежегодно составляет налог на недвижимость. Итого: 
паркинг обходится владельцам в сумму около 200 долларов в год. Если брать 
машино-место в аренду, то к стоимости обслуживания добавляется еще 
арендная плата около 600 долларов в год, — отмечает Александр.

Жилые дома с подземными паркингами распределены по столице крайне 
неравномерно. Большинство из них расположено в Центральном, Советском 
и Первомайском районах. Доля этих районов превышает 60% от общегород-
ского количества. Также довольно ощутимая часть — около 15% — приходит-
ся на Фрунзенский район. Самая высокая плотность подземных паркингов в 
столице зафиксирована в районе улиц Некрасова и Беды, вдоль проспектов 
Притыцкого (м-н «Запад») и Независимости (м-н «Уручье»), а также в районе 
улицы Грибоедова.

Для Дварэцкага льнозавода (у Дзятлаўскім раёне 
Гродзенскай вобласці) была закуплена турбіна, якая павінна 
была істотна сэканоміць выдаткі электраэнергіі і ўрэшце 
падвысіць рэнтабельнасць ільнопрадукцыі. “Тэндар” абышоўся 
абласному бюджэту ў 1,2 мільярда рублёў...

Але высветлілася, што дарагая “турбацацка” па тэхнолага-
тэхнічных параметрах ніяк не падыходзіць заводу — не стыкуецца з 
дзеючай тэхаснасткай. Яшчэ стала вядома, што здзелку пратэжыраваў 
цяпер ужо былы дырэктар прадпрыемства. На яго і завялі крымінальную 
справу... Па словах начальніка ўпраўлення па кантролі галін гаспада-
рання і грашова-крэдытнай сферы КДК па Гродзенскай вобласці 
Аляксандра Жылко, прадпрыемства закупіла непатрэбную і вельмі 
дарагую рэч. Мала гэтага, дык выявілі парушэнні і на іншых прадпры-
емствах. На ААТ “Смаргоньлён”, напрыклад, па выніках праверак так-
сама ўзбуджана крымінальная справа, і зноў-такі ў дачыненні да цяпер 
ужо былога дырэктара.

Георгій ПЛАТОНАЎ.

кРымІНАл

Тэндар, турбіна, 
турма?..Сезон палявання на студэнтаў 

аб’яўлены адкрытым
“Народная Воля” пабывала на спецыялізаванай выставе “Адукацыя і кар’ера”, каб даведацца, ці прайграюць беларускія ВНУ замежным, дзе 

стыпендыі сапраўды хапае на жыццё і з якога часу трэба пачынаць вучыць дзяцей.

ПЕРСПЕкТыВА

Дык дзе ж 
шукаць  

шчасця-долі?
Напярэдадні ўступнай кампаніі 

навучальныя ўстановы ідуць на ўсё, 
каб заманіць да сябе абітурыентаў. 
На выставе “Адукацыя і кар’ера” 
свае паслугі рэкламавалі больш за 
сотню беларускіх і замежных наву-
чальных устаноў. Абітурыенты і іх 
бацькі маглі атрымаць рэальную 
інфармацыю аб тым, дзе зручней і 
выгадней вучыцца. Маладыя людзі 
выбіралі цікавыя і прэстыжныя 
спецыяльнасці, ну а для бацькоў 
галоўным крытэрыем быў кошт 
навучання.

На ўлётках Расійскага 
ўніверсітэта кааперацыі, што 
знаходзіцца ў Смаленску, змясцілі 
“празрысты” намёк: кошт навучання 
ў РУК — 32.400 расійскіх рублёў 
(1050 долараў), а на аналагічных 
спецыяльнасцях у БДУ і БДЭУ — 
53.700 (1700 долараў) і 42.200 
(1360 долараў) адпаведна.

Салаўём спявалі прадстаўніцы 
чэшскіх ВНУ — навучанне ў краіне 
бясплатнае! Праўда, толькі для тых, 
хто валодае чэшскай мовай. 
Паслужліва прапаноўваюць дапа-
могу — гадавыя лінгвістычныя 
курсы пры вядучых ВНУ краіны. За 
3275 еўра абітурыента паселяць у 
інтэрнат, запішуць на гадавы курс 
мовы, пракансультуюць па візавых 
пытаннях і дапамогуць вырашыць 
надзённыя праблемы. Хіба што 
дакументы ў ВНУ самому трэба 
будзе аднесці. Ну а потым можна і 
на стыпендыю прэтэндаваць, а яна 
ўжо пакрые і кошт пражывання, і на 
пагуляць застанецца. Мягка сце-
ляць, але пайдзі яшчэ атрымай 
гэтую стыпендыю! Сапернічаць жа 
прыйдзецца з носьбітамі мовы…

Стэнды вядучых айчынных 
універсітэтаў былі лаканічнымі, 
сур’ёзнымі, а вось прадстаўнікі 
літоўскага каледжа маглі і штучныя 
вусы цікаўным прыклеіць: свята ж — 

чалавек выбірае прафесію! Праўда, 
разам з вусамі ўручалі і персаналь-
ную картку з кантактамі чалавека, які 
ў любы момант можа пракансульта-
ваць па пытаннях паступлення.

Індывідуальны падыход увогуле 
вялікая справа. На маіх вачах 
прадстаўніца адной з самых прэ-
стыжных польскіх ВНУ — 
універсітэта Адама Міцкевіча ў 
Познані — “апрацоўвала” 
абітурыентку і яе маці. Дзяўчына 
хацела працягнуць вывучэнне хіміі 
за мяжою з прыцэлам на будучую 
працу. Кансультант за пяць хвілін 
апісала ўсе перспектывы: кошт 

“Калейдаскоп” арганізуе заняткі 
для дзяцей, а да 7 гадоў абяцае 
навучыць малых маляваць, танца-
ваць, падрыхтаваць да школы, даць 
веды па англійскай мове.

Стэнды сталічных прафесійна-
тэхнічных вучылішчаў, ці 
па-сучаснаму – ліцэяў, займалі на 
выставе цэлы паверх. Школьнікам, 
што прыйшлі сюды замест заняткаў, 
прапаноўвалі шэраг разнастайных 
спецыяльнасцяў — ад супрацоўніка 
чыгункі да мастака, што распісвае 
шкатулкі.

Навучанне ў прафесійных 
ліцэях і каледжах ідзе ўсяго некалькі 
гадоў, маладым людзям не толькі 
гатовы плаціць стыпендыю, а яшчэ і 
прапануюць месца працы. Між тым 
рабочыя спецыяльнасці не 
карысталіся попытам сярод 
школьнікаў — не прэстыжна. Пры 
гэтым толькі за практыку студэнтам-
будаўнікам, напрыклад, гатовы 
плаціць да двух мільёнаў рублёў. Ну 
а пра тое, што ў Беларусі будаўнікі 
зарабляюць больш за настаўнікаў, і 
казаць не трэба.

Грошы не самае важнае? 
Цудоўна! Галоўнае ўпраўленне спа-
жывецкага рынку Мінгарвыканкама 
абяцае маладым людзям, якія 
выберуць працу ў гандлёвых 
арганізацыях Мінска, не толькі 
“эфектыўны заробак”, але і поўны 
сацыяльны пакет, магчымасць зай-
мацца фізкультурай і спортам, 
павышаць кваліфікацыю і нават зай-
маць свой вольны час на курсах 
самадзейнасці і мастацкай 
творчасці.

Марыя МАЛЕВІЧ.
Фота Алісы КОНЬ.

бакалаўрыяту — 3800 еўра. Калі 
гэта задорага, заўжды можна прэ-
тэндаваць на стыпендыю ці 
сумясціць курсы так, каб хапала 
вольнага часу на працу.

Беларускія выпускнікі, замар-
даваныя падрыхтоўкай да 
цэнтралізаванага тэсціравання, не 
верылі, што для паступлення не 
трэба здаваць іспыты, толькі даку-
менты. І так ува ўсіх краінах, што 
далучыліся да Балонскага працэсу.

Беларускія і расійскія ВНУ 
трымаліся стрымана. За іх плячыма 
важкія аргументы — знаёмая 
сістэма, зразумелая мова, ніякіх 

цяжкасцяў з дакументамі, аўтарытэт 
у краіне. Дый многія бацькі больш 
давяраюць айчынным ВНУ. Усё ж 
такі беларуская навучальная пра-
грама лепш падыходзіць да тутэй-
шых рэалій.

За парты  
з пялёнак!

Усходні мудрэц казаў, што 
пачынаць выхоўваць дзяцей трэба 
яшчэ да іх нараджэння. Відавочна, 
сучасныя патрабаванні да ведаў 
такія высокія, што адукоўваць дзя-

цей у Беларусі бяруцца па запаве-
тах азіяцкіх таварышаў. Ну, можа, 
трошачку пазней — з 9 месяцаў…

Менавіта з гэтага ўзросту 
мінская школа развіцця 

ДАРэЧы

Што з коштамі?
Маладыя людзі выбіраюць будучую альма-матэр, у першую чаргу 

зыходзячы са сваіх жаданняў, мар. А вось бацькі куды больш прагматыч-
ныя — плаціць жа за ўсё давядзецца ім!

У табліцы змешчаны кошты на навучанне ў некаторых геаграфічна 
блізкіх да Беларусі замежных ВНУ.

З начальнікаў  
калоніі —  

у зняволеныя
На начальніка папраўчай установы адкрытага тыпу №46 

распачалі крымінальную справу.

Як паведамляе БелаПАН са 
спасылкай на Следчы камітэт, у 
справе фігуруе адзін з вязняў, 
асуджаных па артыкуле аб рас-
траце або прысваенні маёмасці 
на 3,5 года пазбаўлення волі. 
Спярша ён адбываў пакаранне ў 
калоніі. Калі да канца тэрміну яму 
засталося 10 месяцаў, за добрыя 
паводзіны зняволенага перавялі 
ў Круглянскую «хімію».

Там у яго пачаліся праблемы: 
за парушэнні парадку яму неад-

наразова выносіліся спагнанні, 
якія рабіў начальнік установы. 
Неўзабаве начальнік прыгразіў 
яму новай крымінальнай спра-
вай. «Залагодзіць» справу 
начальнік «хіміі» пагадзіўся за 
пяць мільёнаў рублёў.

Пры перадачы грошай 
начальніка «хіміі» затрымалі 
супрацоўнікі ўпраўлення ўласнай 
бяспекі МУС. Цяпер ён знаходзіцца 
пад вартай, яму пагражае да сямі 
гадоў пазбаўлення волі.

СТАлiЦА

Восенню адкрыюць рух 
па праспекце 

Дзяржынскага?
Рух па праспекце Дзяржынскага да МКАД неабходна 

адкрыць не пазней за 1 кастрычніка 2013 года. Такое даручэнне 
адказным службам даў учора на аператыўнай нарадзе 
старшыня Мінгарвыканкама Мікалай Ладуцька.

Да гэтага часу будаўнікі павінны выканаць усе вонкавыя работы, а на 
7 лістапада запланавана адкрыццё новага ўчастка сталічнай падземкі ад 
станцыі «Пятроўшчына» да станцыі «Малінаўка», якая будуецца на 
скрыжаванні праспекта Дзяржынскага і вуліцы Ясеніна побач з 
мікрараёнамі “Малінаўка” і “Брылевічы” ў Маскоўскім раёне сталіцы, 
паведамляе belta.by.

ВНУ
Сярэдні кошт за год навучання  
(на 2012/2013)

Каўнаскі тэхналагічны 
ўніверсітэт (Літва) 2800 еўра

Універсітэт Адама Міцкевіча ў 
Познані (Польшча)

На англійскай мове: ад 3200 да 3800 
еўра
На польскай: ад 2200 да 4000 еўра

LCC International university, 
Клайпеда (Літва)

У індывідуальным парадку ўніверсітэт 
часткова дапамагае знайсці сродкі для 
аплаты навучання

Педагагічны ўніверсітэт у 
Кракаве (Польшча) Ад 2000 да 3000 еўра

Дзяржаўны ўніверсітэт імя 
Мендзеля ў Брно (Чэхія)

Бясплатна
(Моўныя курсы ад 2716 да 3275 еўра за 
год)

Універсітэт фінансаў і 
ўпраўлення ў Варшаве 
(Польшча)

Ад 1000 еўра 
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“Інвестары”
На пасяджэнні Баранавіцкага гарсавета была выказана 

думка, што без інвестыцый не абысціся, а з-за таго, што 
грошай з-за мяжы чакаць не выпадае, трэба шукаць 
інвестараў сярод знаёмых і радні.

кАлоНкА АлЕСЯ НЯЎВЕСЯ

На пасяджэнні гарсавета 
Прамоўца свой выказваў боль:
— Патрэбны грошы! Наша мэта —
Знайсці інвестараў пабольш.
Буржуй пракляты з-за кардона
Да нас чамусьці не ідзе
І не дае свайго мільёна…
Дык дзе ж узяць нам грошы, дзе?
Належыць тут шукаць рэзервы,
І іх, калі падумаць, шмат.
Дык абавязаны цяпер вы
Свой прашарсціць электарат.
Звярнуць увагу ёсць прычына 
На тых, хто на вачах штодня.
У некага, зусім магчыма,
Жыве ў заможнасці радня.
Сябрук, сусед, дзялок знаёмы
І нават цешча або зяць
У эканоміку, вядома,
Маглі б хоць штось інвеставаць.
Няхай імпэт у вас не стыне,
Напружце ўласныя мазгі,
Каб як аазіс у пустыні
Быў горад наш праз год-другі.
…Зусім нядаўна дэпутатам
Абралі людзі Міхася. 
І сам хлапец не быў багатым,
І ўжо радня збяднела ўся,
Бо гэта просты люд вясковы,
А ўсе знаёмыя дзялкі
Пра інвестыцыі размовы —
Ён знаў — успрымуць у штыкі.
І дэпутату гарсавета
Зусім маркотна, хоць ты плач.
Калегі збэсцяць — ясна гэта:
Маўляў, а ты, Міхась, — смаркач…
Хто ж інвестуе грошы-сродкі?
Надзея бляклая, але
Наважыўся Міхась усё-ткі
У родным пабываць сяле.
Магчыма, ёсць і ў той глухмені
Падпольны багацей-куркуль,
Трымае, мовіць так, у жмені
Мільёны ўласныя пакуль…
І вось пайшоў Міхась па хатах,
Ён пабываў і там, і тут,
Шукаў насельнікаў багатых,
Агітаваў мясцовы люд:
— Укладвайце, сяляне, грошы
У гарадское развіццё,
І будзе дывідэнд харошы
На ўсё астатняе жыццё!
Вы мецьмеце рублёў заместа
Каштоўнае паперы стос,
А называцьмуць вас — “інвестар”.
Вам гэткі шанец дорыць лёс!

Спярша адбрыкваліся людзі:
Хто ж мае лішнія рублі?
Затым рашылі: будзь што будзе!
Натоўпам к Міхасю пайшлі.
Панеслі людзі дэпутату
Хто тысячу, а хто і пяць.
А слесар Грыша ўсю зарплату
Адважыўся інвеставаць.
“Чарніла” не заліўшы ў глотку,
Прыйшоў апоек Апанас
І пакамечаную “сотку”
Прынёс — апошні свой запас…
Рашыў не адставаць ад люду
І састарэлы дзед Ілля.
— Інвестарам таксама буду,
Хоць і не маю ні рубля. 
Каб у суполку залыгацца
(Дапетрыў жа ў старога клёк!),
Ён мех хрушчоўскіх аблігацый
Да дэпутата прывалок.
Іллі равесніца, Палажка,
Затым прытупала.
— Хлапец!
Шкада, што грошыкаў нямашка,
Дык во дзясяткі два яец.
Усе прыносілі хоць трохі,
Каб сан інвестара займець:
І хто хаваў у дзве панчохі,
І хто “капейку” меў на смерць.
Міхась наш можа пахваліцца:
Не, не падвёў электарат!
Цяпер ад гэтых інвестыцый,
Як кажуць, будзе горад-сад!
А ў вёсцы, дзе з тае часіны
Жывуць інвестары адны,
Жыццё са звыклай каляіны
Скацілася.
Усе — паны!
Прынамсі, так мяркуюць самі —
Юнак бязвусы і стары.
З задзёртымі ўгару насамі
Па вулках ходзяць жыхары.
Найболей выгляд ганарлівы
У дзеда слыннага Іллі.
Яму, інвестару, — не дзіва! —
Гніць расхацелася ў зямлі.
Як колісь, дзед не просіць Бога
Прыбраць, як кажуць, да сябе.
Зусім настрой другі ў старога —
Самота розум не дзяўбе!
А калі стан у дзеда цяжкі
(Бо быў учора сабантуй)
І нестае рублёў для пляшкі,
Дзед чыкільгае да Палажкі.
— Ну, ты мяне… праінвестуй… 

шЧыРА

Мы кажам — і яшчэ не раз скажам — 
дзякуй Ялінцы і яе бацькам

Дарагой Ялінцы дару гэтую кнігу казак Уладзіміра 
Караткевіча “ЛЕБЯДЗІНЫ СКІТ”, якую мне давялося аздобіць, з 
пажаданнем здароўя, шчасця і поспехаў у вучобе. Няхай вялікая 
любоў да нашай Бацькаўшчыны Беларусі — гістарычнай Літвы 
— прынясе табе, Ялінка, творчую, навуковую, жыццёвую ўдачу! 
Вер у свае сілы і розум. Іх ты здабудзеш у натхнёнай вучобе ў 
беларускай мове, што дае асновы нашай цяпершчыны і надзею 
на нашу шчаслівую будучыню.

З найлепшымі зычэннямі ў 2013 годзе і на доўгае шчаслівае 
жыццё.

Жыве Беларусь!

Дэмакратычнае грамадства 
Беларусі павінна ўсяляк падтры-
маць Ялінку Салаўёву, вучаніцу 
беларускага 3-га класа ў Магілёве і 
яе бацькоў за іх свядомы выбар. 
Нацыянальная школа — гэта най-
важнейшы элемент Нацыянальнай 
ідэі. А яны імкнуцца да стварэння 
беларускай школы ці хаця б класа. 
Што, як не мова, аб’ядноўвае і 
згуртоўвае нацыю? Мова — гэта 
падмурак культуры і яе галоўны 
сродак. Гэта па-свойму разумеюць 
нават цяперашнія ідэолагі, якія 
кіруюць адукацыяй і культурай у 
краіне. І яны будуць рабіць усё, каб 
у Беларусі не было беларускай 
школы. Вы паглядзіце: у гарадах 
будуюцца новыя школы — і адразу 
рускамоўныя. Ніхто ў бацькоў не 
пытаецца: на якой мове вашы дзеці 
будуць вучыцца? Ім загадзя рыхту-
ецца руская школа. Ніхто, на жаль, 
не супраціўляецца. Усе згодныя, 
усе задаволеныя. Вось толькі 
Ялінка Салаўёва з бацькамі сталі 
ўпоперак такой ідэалогіі.

У сельскай мясцовасці 
беларускія школы год ад году ска-
рачаюцца. Беларускія дзеці ў абса-

стратэгію і распачаць грунтоўную 
працу з насельніцтвам, з бацькамі, 
чые дзеці сёлета пойдуць у першы, 
другі ці трэці клас (яшчэ не позна). 
І не трэба шукаць штучных 
цяжкасцяў і ўсё звальваць на 
ўлады. Вядома, што ўлады не 
будуць нічога рабіць, каб змяніць 
сітуацыю. Толькі мы самі можам 
паўплываць на гэту сітуацыю. Калі 
нас будзе многа, сотні і тысячы, 

Марожанае ад 
Якуба Коласа

Знаходзячыся ў канцы верасня — на пачатку кастрычніка 
мінулага года ў санаторыі “Бярэзіна” (ускраек горада Барысава), 
я меў радасць пазнаёміцца з цікавым чалавекам — гамяльчанінам 
Казімірам Андрэевічам Бранавіцкім, які сярод іншага распавёў 
мне, як яго калісьці пачаставаў марожаным сам Якуб Колас. Я 
папрасіў Казіміра Андрэевіча напісаць пра гэта. І неўзабаве 
атрымаў ліст з Гомеля.

Яўген ГУЧОК.

Як я раз у жыцці  
бачыў любімага паэта

ПРошУ СлоВА!

Остановки должны быть 
современными и европейскими,  

а транспорт — бесплатным!
Хочу высказать свое мнение об остановках общественного транспорта в Минске. Считаю, что это просто издевательство 

над потенциальными пассажирами! Стекла на многих остановках отсутствуют или заменены железными листами. Между 
ними огромные щели, через которые дует ветер. Укрыться от дождя и снега невозможно. От солнца — тоже. Крыша 
прозрачная. Мусорные урны еще, наверное, 1950-х годов. На скамейки больше 3—4-х человек не сядут, причем не у каждого 
ноги достают до земли.

Мы стремимся к тому, чтобы 
Минск стал европейским горо-
дом, особенно в свете предстоя-
щего чемпионата мира по хок-
кею. Когда я вижу в российских 
сериалах такие остановки, то 
сразу думаю, что это кино снима-
ли в Минске.

Несколько лет назад останов-
ки со встроенными коммерчески-
ми киосками убрали. Их владель-

цы обеспечивали чистоту на приле-
гающей к их объектам территории, 
обеспечивали пассажиров сотнями 
мелочей, за которыми сейчас нужно 
идти в гипермаркеты. Но это отдель-
ный разговор. Что в итоге? 
Остановок, киосков, работы для 
продавцов, чистоты, налогов, евро-
пейского облика — всего этого нет!

Заодно хотел бы высказаться 
об оплате проезда в обществен-

ном транспорте. Почему бы не 
высчитывать примерно один 
процент из зарплат работаю-
щих? Размеры можно рассчи-
тать как по областным городам, 
так и по районным и деревням. 
Детям, школьникам, студентам, 
пенсионерам, приезжим — бес-
платно. Отпадет необходимость 
в билетах, талонах, кондукторах, 
контролерах и так далее. 

Наверное, существуют экономи-
сты, юристы, законодатели, 
которые это просчитывают — 
все «за» и «против». Медицина и 
образование у нас бесплатные 
— так давайте сделаем и этот 
шаг, который наверняка будет 
экономически выгоден…

Валерий Сергеевич 
КРЮКОВ,

житель Минска.

лютнай большасці не ведаюць 
беларускага буквара, не бачылі 
яго наогул. У некаторых 
гарадах няма беларускага 
тэатра. Рускамоўныя газе-
ты “Заря”, “Гродненская 
правда” як савецкі 
анахранізм існуюць і па 
сёння. Хаця зразумела, што ў 
дадзеным выпадку гэта — 
назвы з учарашняга дня. А дзе 
можна паглядзець беларускі 
фільм па-беларуску? А дзецям 
убачыць беларускі мульцік? Гэта 
магчыма толькі ў нетрах дэмакра-
тычнай творчай супольнасці, без 
падтрымкі афіцыйных структур.

Цяпер уся краіна ведае, як 
выглядае народная адукацыя ў 
Магілёве. А як у Віцебску і Гомелі? 
Пазалетась “Наша слова” пісала 
пра намеры гродзенскіх бацькоў 
адчыніць прынамсі беларускі клас. 
Але нешта не чуваць, як яны 
спраўдзіліся. Як справы ў Брэсце, 
Полацку, Оршы, Барысаве, Пінску 
і, нарэшце, Мінску і іншых гарадах і 
вёсках? Спадзяёмся, што гэтую 
тэму цяпер “Народная Воля” будзе 
асвятляць пастаянна.

Ш к а д а , 
што задачу ў гэтым 

накірунку не ўсе дэмакраты 
разумеюць. Падрыхтоўку да новага 
навучальнага года мы павінны 
пачынаць сёння. Заклікаю ГА 
“Таварыства беларускай школы”, 
ГА “Таварыства беларускай мовы 
імя Ф.Скарыны”, іншыя грамадскія 
арганізацыі, партыі, рухі, грамад-
скасць Беларусі выпрацаваць 

тады ўлады не змогуць ад нас 
адмахвацца. Тады мы зможам 
адчыніць і класы, і школы, і 
ўніверсітэты. А прыйдзе час, калі 
ўсё ў Беларусі зменіцца, і мы ска-
жам вялікі дзякуй Ялінцы і яе баць-
кам, якія абудзілі наша застойнае 
балота сваёй адданасцю 
Беларускаму шляху.

Мікола КУПАВА, мастак.

Крыху пра сябе. Нарадзіўся ў 
1939 годзе ў маленькай вёсачцы 
Малінаўка Ледзенскага сельсавета 
Чэрвеньскага раёна Мінскай 
вобласці. Вёска наша знаходзіцца ў 
100 кіламетрах ад сталіцы.

Працаваў на Мінскім 
інструментальным заводзе, вучыўся 
ў тэхнікуме, займаўся ў аэраклубе. 
У выніку перамагла авіяцыя. У 1961 
годзе скончыў лётнае вучылішча 
грамадзянскай авіяцыі. Працаваў у 
Гомельскім аэрапорце камандзірам 
АН-2, Як-40, АН-24 амаль 25 год. У 
1986 годзе быў спісаны па стане 
здароўя і пайшоў на пенсію па 
выслузе гадоў; працоўны стаж — 48 
год. Налятаў 14.000 гадзін, можна 
лічыць, што два гады пражыў у 
паветры. Безаварыйны налёт — тыя 
ж 14.000 гадзін. Зараз пенсіянер, 
інвалід II групы.

Хачу падзяліцца сваімі 
ўспамінамі пра сустрэчу з вялікім Я.
Коласам. Упершыню я прыехаў у 
Мінск у 1953 годзе пасля заканчэння 
сямі класаў, тут у першы раз убачыў 
трамвай, схадзіў у цырк у парку імя 
Горкага і з’еў за дзень 13 порцый 
марожанага, якое таксама да гэтага 
ні разу не каштаваў. Але самае 
вялікае ўражанне — гэта сустрэча з 
вялікім пісьменнікам. А было так.

Я прыехаў да сястры Рэмы 
Андрэеўны Бранавіцкай, якая жыла 
на кватэры на вуліцы Ціхай. 
Пачыналася яна тады ад праспекта 
Леніна і ішла перпендыкулярна яму. 
На рагу быў кінатэатр «Зорка». 
Працягам вуліцы праз праспект 
была дарожка да дома Якуба Коласа. 
Помню, сястра, перад тым як пайсці 
на работу (працавала яна ў Акадэміі 
навук), дала мне колькі капейчын на 
марожанае, папярэдзіўшы, каб я 
пачаставаў Юру, сына гаспадыні. 
Яму тады было год дзесяць. Купілі 
мы дзве порцыі і хутка з’елі. Грошай 
больш няма... Тут Юра і кажа: «Не 
сумуй: зараз прыедзе на абед Якуб 
Колас і дасць грошай на марожанае, 
трэба толькі папрасіць». Я быў 
здзіўлены: як гэта знакаміты 
пісьменнік будзе свае грошы адда-

ваць чужым дзецям? Юра, мабыць, 
хлусіць. У гэтыя часы ў вёсцы грошай 
амаль ні ў кога не было, і кожная 
капейчына была на ўліку.

Далей падзеі разгортваліся так. 
Мы з Юрам стаялі на вуліцы, 
сустракалі сястру, якая прыходзіла 
дахаты на абед, і, канечне, Я.Коласа. 
І вось пад’ехала машына, з яе 
выйшаў салідны чалавек у шырака-
полым капелюшы і светлым лёгкім 
паліто. Я бачыў гэтага чалавека на 
фатаграфіях і быў упэўнены, што 
гэта і ёсць Якуб Колас. Машына (гэта 
была, як мне помніцца, «Победа») 
адышла, і Я.Колас накіраваўся да 
свайго дома. Будынак гэты я ўжо 
ведаў: мы з сястрой пабывалі каля 
яго. Ён быў абнесены высокім пло-
там, пафарбаваным у зялёны колер. 
За веснічкамі, у двары, стаяў 
міліцыянер у форме.

І вось ні адсюль ні адтуль чарада 
мінскай малалетняй шпаны з усіх 
куткоў ірванулася следам за 
пісьменнікам. Яны хутка яго дагналі 
на асфальтаванай дарожцы, што 
вяла да дома. Я быў старэйшы за 
тую дзятву і пасаромеўся бегчы і 
прасіць грошай на марожанае — 
застаўся назіраць за тым, што адбы-
валася, здалёк. Колас спыніўся і 
пачаў шукаць у кішэнях шырокіх, як у 
Маякоўскага, калашын грошы. 
Помню, што вопратка на ім уся была 
шырокая. І вось, надзяліўшы ўсіх 
дробяззю, ён працягнуў свой шлях 
дамоў. А чародка шпінгалетаў з 
усмешкамі да вушэй накіравалася ў 
бок кінатэатра, дзе быў шапік з 
марожаным…

Юра купіў і мне ласунак 
(Я.Колас даў грошай і на мяне). 
Пазней з размовы хлопчыкаў я 
даведаўся, што яны часцяком 
сустракалі гэтага чалавека з вялікай 
душой і заўсёды атрымлівалі на 
марожанае.

Прайшло ўжо 59 год, а ў мяне 
засталіся на ўсё жыццё цёплыя 
ўспаміны пра гэтага дзіўнага чала-
века.

Казімір БРАНАВІЦКІ.
Гомель.

шТо хВАлюЕ

Пракляцця знак ляжыць 
на нас за здраду…...

Гэты ліст я адрасую Нілу Гілевічу

Шаноўны Ніл Сымонавіч, прыміце, калі ласка, ад 
вашага аднагодка і прыхільніка сардэчнае прывітанне. 
Зычу Вам добрага здароўя на доўгія часы, дабрабыту і 
плёну ў добрасумленнай, а таму і нялёгкай працы на 
карысць нашай Бацькаўшчыны, нашага народа!

Шаноўны Ніл Сымонавіч, боль кранае сэрца, калі 
чытаю Ваш верш “І ўсё-такі дойдзем!..”. Насамрэч: 
“За векам век плыве-цячэ, а мы ідзём-ідзём… Ужо 
нясцерп нам крыж пакут, і мы крычым-крычым, але… 
не далятае голас наш…”

Чаму? Вы самі ж і адказваеце: “Відаць, пракляцця 
знак ляжыць на нас ад роду, і таму так цяжка шлях нам 
церабіць…” Я знарок не цытую словы, якія абазнача-
юць тое, куды Вы заклікаеце: “Да Беларусі!”

Дык за што ж “пракляцця знак ляжыць на нас ад 
роду”?

За здраду, шаноўны Ніл Сымонавіч! За здраду 
Бацькаўшчыне нашай і яе народу. За здраду 
Касцюшку ды Каліноўскаму. За здраду крыві, багата 
пралітай нашымі мужнымі продкамі ў змаганнях за 
незалежнасць, росквіт, дабрабыт сваёй 
Бацькаўшчыны — Вялікага Княства Літоўскага 
(ВКЛ), у змаганні супраць яе акупантаў і 
магільшчыкаў усяго нашага нацыянальнага. За 
здраду незлічоным пакутам народа нашага ад 
цароў-імператараў-генсекаў, што загубілі самую 
дэмакратычную ў Еўропе дзяржаву.

Удзячны Вам —
Яўген Прохаравіч СІМАНЕНКА, ветэран 

працы.
Мінск.

Дâå пощåчиíы 
áåëорóссêомó хоêêåю

По ПоВоДУ

Итак, сборная Беларуси по хок-
кею не попала на олимпийский тур-
нир в Сочи, потерпев поражение от 
команды Словении. И, как это ни 
обидно, проиграла по всем ста-
тьям. Думаю, белорусы проиграли 
потому, что словенцы -- игроки этой 
маленькой страны -- превосходили 
наших по чувству национальной 
гордости, дисциплине, самоотдаче, 
командному духу... Я не могу уже 
вспомнить, когда наша сборная 
по-настоящему проявляла бойцов-
ский характер.

Сегодня можно с уверенностью 
сказать, что отечественный хоккей 
катился к этому фиаско на протяже-
нии последних шести лет. 
Вспомните, что на двух последних 
чемпионатах мира наша команда 
боролась за выживание в элите. А 
вот уже и в чемпионате КХЛ мин-
ские «Зубры» не попали в плей-

офф. Это тоже пощечина клубному 
хоккею. В нашем беспокойном хок-
кейном хозяйстве становится, как в 
той сказке: чем дальше, тем страш-
нее.

И все это происходит при чрез-
мерной опеке хоккея со стороны 
государства. Но дальше так жить 
нельзя! В следующем году в Минске 
пройдет очередной чемпионат 
мира. Говорят, что дома и стены 
помогают, но не опозориться бы 
перед родными болельщиками.

Все мы, конечно, надеемся, что 
белорусские команды тоже когда-
нибудь порадуют любителей хоккея 
медалями. Но, думаю, не при 
нынешнем руководстве федера-
ции. Рыба гниет с головы...

Юрий ЯСИНСКИЙ,
ветеран спорта, 

заслуженный тренер БССР.

НАБАлЕлА!

Как отправить  
родственника в ЛТП?

Моему дедушке 69 лет. Когда трезвый, его терпеть еще можно, но 
когда пьяный — сил нет никаких. Кричит по ночам, ругается, хватается 
за нож. Подскажите, можно ли отправить его в ЛТП и что для этого 
нужно делать?

Вот что по этому поводу говорят в МВД: «Принудительная изоляция в 
лечебно-трудовой профилакторий возможна только при условии, что 
направляемый туда человек страдает хроническим алкоголизмом и своим 
поведением, связанным со злоупотреблением алкоголем, систематически 
нарушает общественный порядок или права других лиц. Для помещения в 
ЛТП существуют свои противопоказания и возрастные рамки. Не смогут там 
оказаться лица моложе 18 лет, а также женщины старше 55 лет и мужчины 
старше 60 лет. Так что единственная возможность как-то повлиять на ситуа-
цию — связаться с участковым инспектором милиции по месту жительства, 
чтобы тот провел с вашим родственником профилактическую беседу».

Ці плацяць 
чыноўнікі  
з “даліны 

жабракоў”  
за лішнія 
метры?

Я жыву разам з мужам ва 
ўласнай прыватызаванай ква-
тэры. У нас тры пакоі. Набывалі 
мы яе за свае грошы — ні 
крэдытаў, ні дапамогі ў дзяр-
жавы не прасілі. Але кожны 
месяц мы атрымліваем 
жыроўку і бачым суму, якую 
нам налічваюць за так званыя 
лішнія метры.

І ў сувязі з гэтым мне 
хочацца задаць пытанне: а ці 
плацяць за лішнія метры тыя, 
хто адбудаваў велізарныя 
дамы ў так званым Царскім 
сяле непадалёк ад хатняй 
рэзідэнцыі кіраўніка дзяржавы 
(у народе гэты пасёлак 
празвалі яшчэ “далінай 
жабракоў”)? І дамы там маюць 
плошчу не 47 і не 68 метраў 
квадратных, а значна боль-
шую! Альбо тое, што лішняе 
для простых людзей, для 
чыноўнікаў — першая неаб-
ходнасць?

Марыя АНДРЭЕВА, 
пенсіянерка, 

Мінск.

ВАС ИНТЕРЕСУЕТ…

Мне известны такие места
Уважаемая «Народная Воля»!
Благодаря опубликованной 25 

января с.г. статье “У 1863 годзе 
людзі розных моў, культур і рэлігій 
разам пайшлі ў бой за свабоду” я 
узнал, что «Рада сохранения памяти 
о борьбе и страданиях Польши» 
ведет поиск мест захоронений участ-
ников Январского восстания на тер-
ритории Польши, Литвы, Латвии и 
Беларуси. Еще много мест, не 
известных по сей день…

Между тем мне известны два 
места захоронения повстанцев 
Р.Траугутта на территории нашей 
Брестской области. К сожалению, 
адреса вышеназванной организа-
ции в Польше, куда бы я мог напра-
вить имеющуюся у меня информа-
цию, я не имею. Не могла бы ты, 
уважаемая газета, мне помочь?

Игнат Игнатьевич 
МИХАЕВИЧ, житель г.

Каменец.

ОТ РЕДАКЦИИ
Уважаемый Игнат Игнатьевич! Мы бы рекомендовали Вам 

поначалу обратиться в Посольство Республики Польша в 
Республике Беларусь по адресу: 220034, Минск, ул.З.Бядули, 11.
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Элон Маск  — американский 
инженер, предприниматель, 
миллиардер и соучредитель 
SpaceX. Добился значительных 
успехов в сфере информацион-
ных технологий. Участвовал в 
ранней стадии создания систе-
мы PayPal, которая была продана 
в 2002 году за 1,5 млрд долла-
ров. Возглавляет совет директо-
ров Tesla Motors и SolarCity.

Маск является одним из наи-
более успешных предпринима-
телей прошлого года. Он вошел в 
историю, когда его компания 
Space Exploration Technologies 
(SpaceX) стала первой частной 
компанией, которая пристыкова-
ла космический аппарат к МКС. 
Его другая компания — Tesla 
Motors — выпустила автомобиль 
Model S, который является пер-
вым электрическим седаном 
премиум-класса. Model S побе-
дила в номинации “Машина 
года” в трех крупных изданиях: 
Automobile Magazine, Yahoo! 
Autos и Motor Trend.

Также Маск является пред-
седателем совета директоров 
SolarCity — компании, которая 
производит солнечные панели 
для домов.

Когда человек говорит вам, 
что некогда он планировал раз-
бить огород на Марсе, вы усом-
нитесь в его психическом здоро-
вье. Но если этот же человек с 
тех пор запустил несколько 
ракет, которые действительно 
способны достичь Марса, отпра-
вив их на орбиту в стиле Бонда 
— с крошечного острова в Тихом 
океане, вам стоит найти другой 
диагноз. Все дело в экстремаль-
ном предпринимательстве: 
очень тонка грань между безуми-
ем и гениальностью, и вам нужно 
немного и того, и другого, чтобы 
действительно изменить мир.

Маск родился и вырос в 
Претории (ЮАР). Свой первый 
компьютер он купил в возрасте 
10 лет и самостоятельно научил-
ся на нем программировать. В 
возрасте 12 лет он продал за 500 
долларов свою первую програм-
му, игру под названием Blastar. В 
возрасте 17 лет он уехал в 

Охотник за технологиями 
будущего,

иëи В êëàссå ëюдåй, мåíяющих мир

Канаду, а в 1992 году переехал в 
США и поступил в Университет 
Пенсильвании, чтобы изучать физи-
ку и бизнес.

Все предприниматели склонны 
к риску, но что более важно — это их 
способность к самообману. 
Действительно, психологические 
исследования показали, что пред-
приниматели рискуют не более, 
чем непредприниматели. Просто 
они настолько способны верить в 
свои представления о будущем, что 
приступают к их воплощению, не 
осознавая риска. Конечно, они не 
правы, но не будучи настолько 
неправыми, намеренно не игнори-
руя всех скептиков и все доказа-
тельства обратного, не обладая 
такой смелостью, нельзя начать 
ничего радикально нового.

Я никогда не встречал предпри-
нимателя, который соответствовал 
бы этой модели больше, чем Элон 
Маск. Все предприниматели, кото-

рыми я больше всего восхищаюсь, 
Маск, Джефф Безос, Рид Хастингс, 
Джек Дорси, Сергей Брин и Ларри 
Пейдж, Билл Гейтс, Стив Джобс и 
другие — стремились не только 
построить большую компанию, но и 
взяться за решение действительно 
значимых проблем. Но даже в клас-
се людей, меняющих мир, Маск 
выделяется. После успешной про-
дажи созданных им интернет-ком-
паний, в том числе PayPal, уроже-
нец Южной Африки мог просто 
выйти на пенсию, чтобы наслаж-
даться своим богатством. Вместо 
этого он решает изменить самые 
сложноуправляемые отрасли в 
мире. В 41 год он заново изобрета-
ет автомобиль с Tesla и строит 
завод электромобилей в Детройте. 
Он преобразует энергетику с 
SolarCity — стартапом, который 
сдает солнечные энергетические 
системы в аренду домовладель-
цам.

И он возглавляет частную кос-
мическую гонку со SpaceX, способ-
ной заменить шаттл и вывести нас в 
межпланетное пространство. Маск 
основал компанию в 2002 году и 
разработал серию ракет нового 
поколения, которые могут доставить 
полезный груз в космос за малую 
долю от стоимости запуска суще-
ствующих ракет. В 2010 году SpaceX 
стала первой частной компанией, 
запустившей космический аппарат 
на орбиту и вернувшей его обратно. 
В 2012 году ее корабль успешно 
пристыковался к Международной 
космической станции.

Маск приложил руку к еще 
одному проекту. Это Solar City, в 
последние дни — одна из самых 
ярких звезд на западном бизнес-
небосклоне. Solar City занимается 
солнечной энергией.

Идея в первом приближении 
простая и даже обычная: компания 
монтирует маленькие частные сол-

нечные электростанции (мощно-
стью в несколько киловатт, что 
покрывает потребности средне-
статистического домохозяйства) 
на крышах жилых домов и компа-
ний. Фишка в том, что Solar City 
их не производит и чаще всего 
даже не продает, а сдает, как 
теперь выражаются, в долго-
срочный лизинг. Она помогает 
клиенту рассчитать, как много он 
сэкономит, переключившись с 
обычной на солнечную энергию, 
разрабатывает дизайн панелей 
солнечных батарей для каждого 
конкретного случая, привлекает 
кредиторов, которые финансиру-
ют сделку, и самостоятельно 
монтирует панели на крыше.

Короче говоря, клиент — а 
это в основном рядовые амери-
канцы — фактически бесплатно 
получает личную солнечную 
электростанцию «под ключ». Он 
ничего не покупает, не выплачи-
вает никаких кредитов. 
Следующие 20 лет он всего лишь, 
как обычно, платит помесячно за 
потребляемую электроэнергию 
— и в сумме экономит таким 
образом примерно 15 тысяч дол-
ларов (от традиционной сети 
дом, как правило, не отключают, 
чтобы в случае пасмурной пого-
ды хозяева не остались без 
света). А попутно еще и помогает 
окружающей среде, избавляя ее 
от вредных выхлопов: ведь 
теперь электричество вырабаты-
вается не угольной или газовой 
электростанцией, а солнечными 
панелями на крыше.

Сегодня Solar City растет 
быстрее любого конкурента. У 
нее почти три десятка операци-
онных центров по всей стране, 
новый клиент каждые пять минут 
и многомесячная очередь из 
желающих переключить свой дом 
или офис на солнечное электри-
чество. Компания установила 
панели на десятки тысяч зданий 
и считает себя крупнейшим игро-
ком на американском рынке 
чистой энергии. Лучшей рекла-
мой для нее служат отзывы, а 
часто и просто имена клиентов.

Подготовил к печати 
Сергей ИВАНОВ.

СлышАлИ?

Тайна пропавших  
российских миллиардов

Управляющий российским 
Центробанком Сергей Игнатьев 
приоткрыл завесу тайны над 
незаконным бегством капитала 
из России. Речь идет о сумме 49 
миллиардов долларов в год. 
Половина из этих денег, сказал 
он, контролируется «одной хоро-
шо организованной группой 
лиц». Назвать имена Игнатьев 
отказался, -- пишет английская 
«The Financial Times».

Сергей Игнатьев, собираю-
щийся покинуть в июне свой пост 
после 11 лет пребывания на нем, 
редко говорит о чем-то, кроме 
учетных ставок. Но в интервью 
московской газете «Ведомости» 
он откровенно рассказал о том, 
как деньги покидают страну 
через «заднюю дверь».

Игнатьев  привлек внимание 
к большому количеству фирм-
однодневок, которые создаются 
для перекачки денежных 
средств, а затем исчезают, так и 
не заплатив налоги. Согласно его 
оценкам, половина из 3,9 милли-
она зарегистрированных в 
России коммерческих организа-
ций неактивны и «ждут своего 
часа», чтобы исчезнуть.

Московский экономист, 
попросивший не называть его 
имя, сказал, что названные 
Игнатьевым схемы -- это как раз 
те, по которым ведутся рассле-
дования в нескольких юрисдик-
циях в связи с делом юриста 

Сергея Магнитского. Магнитский 
скончался в следственном изолято-
ре в 2009 году после того, как попы-
тался отследить организованный 
мошенническим путем возврат 
налоговых платежей, на котором, 
как кажется, нагрели руки некото-
рые банкиры и сотрудники право-
охранительных органов.

«То, что расследовал 
Магнитский, это лишь верхушка 
айсберга», -- сказал этот эконо-
мист.

Сергей Алексашенко, с 1995-го 
по 1998 год работавший первым 
заместителем председателя 
Центробанка, сказал, что схемы 
вывода капитала, о которых гово-
рит Игнатьев, можно вычислить на 
основе анализа повседневных дан-
ных коммерческих банков. Он зая-
вил: «Их легко найти, если вы знае-
те, что искать».

Вместе с тем, отметил он, 
чрезмерное внимание в россий-
ском банковском надзоре опасно 
для здоровья. Бывший замести-
тель Игнатьева Андрей Козлов, 
отвечавший за контроль над бан-
ковской деятельностью, был 
застрелен в 2006 году, когда 
начал кампанию по наведению 
порядка в банковском секторе и 
отозвал лицензии у нескольких 
банков. Два года назад главу 
частного банка, закрытого 
Козловым за отмывание денег, 
осудили за то, что он заказал его 
убийство.

Преемник Козлова Геннадий 
Меликьян, занявший должность 
заместителя председателя 
Центробанка и куратора банков-
ского надзора, в сентябре 2011 
года по непонятным причинам 
ушел в отставку.

У СУСЕДзЯЎ

Польская мова —  
шостая ў Еўрасаюзе

14-ы раз адзначаны Мiжнародны дзень роднай мовы. Ён быў 
устаноўлены UNESCO ў мэтах абароны моўнай i культурнай разнастайнасцi 
ў памяць аб падзеi, якая адбылася ў 1952 годзе ў Бангладэш. Тады ў 
дэманстрацыi загiнулi пяцёра студэнтаў, якiя патрабавалi прызнаць бен-
гальскую мову дзяржаўнай мовай тагачаснага Пакiстана.

У свеце iснуе амаль 7 тысяч моў. Каля паўтара мiльярда чалавек гаво-
раць на англiйскай, гэта самая вялікая колькасць карыстальнікаў.

У Варшаве з нагоды Мiжнароднага дня роднай мовы Нацыянальны 
цэнтр культуры арганiзаваў мерапрыемства ў межах акцыi «Родная мова», 
якая праходзiць пад патранатам прэзiдэнта краiны Бранiслава 
Камароўскага. Польскiя мовазнаўцы заклiкаюць клапацiцца аб роднай 
мове. Адной з пагроз для польскай мовы з’яўляюцца новыя тэхналогii, таму 
што грамадства, карыстаючыся iмi, не прымяняе польскiх знакаў. Акрамя 
таго, усё шырэй у польскай мове выкарыстоўваюцца запазычаныя словы, 
перш за ўсё з англiйскай, выцясняючы словы роднай мовы.

Польская мова з’яўляецца роднай для 45 мiльёнаў чалавек. Гэта 
шостая мова па колькасцi носьбiтаў у Еўрапейскiм Саюзе. На ёй размаўляе 
10% грамадзян еўрасупольнасцi.

У НИх

В Êиòàå «ëåíиâых продàâцоâ» 
пåрåâоспиòыâàюò 

10-êиëомåòроâым êроссом 
под дождåм

Поëóчàюò âысоêóю зàрпëàòó, à рàáоòàюò 
âсåго òри чàсà â дåíь

БУРНАЯ РЕАкЦИЯ

Глава американской компании 
по производству шин Titan Морис 
Тейлор подверг резкой критике 
отношение французских рабочих к 
своей работе и отказался спасать 
от закрытия завод Goodyear во 
французском Амьене. Об этом, 
как сообщает немецкое деловое 
издание Handelsblatt, американ-
ский предприниматель заявил в 
своем письме министру промыш-
ленности Франции Арно 
Монтебургу.

«Я неоднократно посещал 
завод. Французские рабочие полу-
чают высокую зарплату, а работают 
всего три часа в день. У них уходит 
час на обед, потом они несколько 
часов болтают. Получается, что 
работают они всего три часа, — 
жалуется Тейлор. — Я сказал им об 
этом прямо, на что мне ответили, 
что во Франции так заведено».

В самой Франции письмо аме-

риканского промышленника вызвало 
бурную реакцию. Так, профсоюзы 
сразу же назвали высказывания 
оскорбительными, сам же Монтебург 
предпочел не комментировать сло-

жившуюся ситуацию.
В настоящее время, подчерки-

вает Handelsblatt, потерять свою 
работу в связи с закрытием могут 
1173 сотрудника.

Предприятие по продаже 
продуктов питания южнокитай-
ского города Чэнду решило про-
вести работу с неактивными тор-
говыми менеджерами, сообщает 
Гуидо Сантевекки в статье, опу-
бликованной в газете Corriere 
della Sera.

«В Ченду, провинция 
Сычуань, дул сильный ветер и лил 
дождь. Не самые идеальные 
условия для пробежки на откры-
том воздухе в трусах и с голым 
торсом. И все же группа молодых 
людей бежала вдоль одной из 
улиц города, выстроившись 
цепочкой за черным блестящим 
автомобилем. Как позднее сооб-
щила газета «Женьминь Жибао» 
(«Народная ежедневная газета»), 
речь шла о двух десятках сотруд-
ников предприятия по распро-
странению продуктов питания 
города Ченду, наказанных за то, 
что они не выполнили план про-
даж за 2012 год», — пишет автор 
статьи.

«Наказание было согласова-
но с руководством компании и 
предусматривало дистанцию 10 
км для мужчин и 5 км для жен-
щин, которым позволили одеться 
более элегантно, но «легко», 
чтобы они могли почувствовать 
холод и перевоспитаться», — 
пишет автор статьи.

«Как рассказали участники 
забега, все они в начале 2012 
года подписали соглашение с 
компанией и не жалуются, 
утверждая, по меньшей мере в 
ходе беседы с местным журнали-
стом, что проверка на прочность 
мотивировала их на достижение 
лучших результатов в плане про-
изводительности в текущем году. 
Единственный голос, прозвучав-
ший против такой практики, при-
надлежал адвокату Лиао Хуа, по 
словам которого, политика пред-
приятия в плане премирования 
или наказания должна основы-
ваться на соблюдении прав чело-
века», — отмечает издание.

ПоДАРок ПРЕзИДЕНТУ

Порòрåò  
пëощàдью 25 гåêòàроâ

Президенту Израиля Шимону 
Пересу к 90-летнему юбилею пода-
рили его гигантский портрет, напи-
санный трактором на поле. Увидеть 
его можно лишь с борта вертолета, 
передает NEWSru Israel.

Перес собирался осмотреть 
галилейские поля, не зная о готовя-
щемся подарке. Во время полета 
президента попросили посмотреть 
вниз. «Я когда-то пахал эти поля, а 
теперь сам выпахан на них. Такое 
вот возвращение к корням», — 
отреагировал растроганный прези-
дент.

Портрет нарисовал художник 
Питер Винер по гравюре Йони 

Зафрани. Он уверен, что у него 
получилась самая большая «поле-
вая» картина в Израиле. «А может 
быть, и во всем мире. Работа заня-
ла многие часы, но для меня боль-
шая честь нарисовать президента 
таким нестандартным способом», 
— цитирует художника РИА 
«Новости». 

Портрет стал одним из первых 
подарков Пересу на 90-летие, кото-
рое будет отмечаться в августе. 
Шимон Перес — девятый по счету 
президент Израиля, лауреат 
Нобелевской премии и один из 
архитекторов ближневосточного 
мирного процесса.

эВРИкА!

«РоботКар»

Ученые Оксфордского универ-
ситета сообщили, что разработали 
модель автомобиля, которому не 
нужен водитель, а нужен айпад, кото-
рый есть у этого водителя. 
Автомобилем управляет особое при-
ложение, созданное специально.

Сам айпад размещен там, где 
обычно находится приборная 
доска.

По словам Пола Ньюмана, про-
фессора и руководителя  разработ-
ки, “робот может прекрасно спра-
виться с управлением автомаши-

ной и будет это делать с гораздо 
большей аккуратностью, чем хомо 
сапиенс. Это один из магистраль-
ных путей развития прогресса, и 
речь идет не о далеком будущем, а 
о ближайших нескольких годах”.

Автомобиль назван “РоботКар”, 
в качестве опытного образца была 
использована серийная модель 
“Leaf” автомобильного концерна 
“Ниссан”. Но рассматривать 
“РоботКар” как полноправного 
участника дорожного движения 
было бы преждевременно.

оСоБый ВзГлЯД

Лидер мирового 
интеллектуального пиратства

По данным Международного 
альянса интеллектуальной соб-
ственности, которая с 1984 года 
занимается охраной материалов, 
защищенных авторскими права-
ми, на международном уровне, 
бывшая советская республика 
Украина оказалась на первом 
месте среди стран, в которых 
нарушаются авторские права на 
компьютерные программы и 
фильмы.

«В этой стране  пиратские и 
нелицензированные копии про-
грамм используются не только в 
частном секторе, но и в государ-
ственных структурах и организа-
циях», — пишет итальянская La 
Stampa.

В материале отмечается, что 
в этой особой классификации 
Украина опередила даже таких 
чемпионов фальшивок, как 
Китай, Россия и Индия.

Росò эëåêòроííàгà гàíдëю
Паводле даных розных даследаванняў, у iнтэрнэт-крамах пакупкi 

робяць ужо каля 75 % палякаў, якiя  карыстаюцца iнтэрнэтам. Паводле 
высноў арганiзацыi „Ecommerce Europe”, па вынiках росту рынку 
электроннага гандлю Польшча i Чэхiя з’яўляюцца еўрапейскiмi лiдарамi.

У 2012 годзе ў гэтых дзвюх краiнах тэмпы росту рынку электроннага 
гандлю перавысяць 30%. Дзеля параўнання: у Нiдэрландах гэты паказчык 
склаў толькi 10%.

У Тàдåóшà Êоíдрóсåâичà 
åсòь шàíс сòàòь  
Пàпой Римсêим

После заявления Папы Римского Бенедикта XVI об уходе со своего 
поста многие средства массовой информации изо дня в день обсуждают 
вопрос, кто же станет вместо него. Некоторые видят в роли Папы ита-
льянского кардинала, который два года назад приезжал с визитом в 
Минск. Есть мнение, что главным кандидатом будет кардинал из Ганы, 
немало тех, кто отдает предпочтение представителю Южной Америки.

На мой взгляд, прежде чем определяться с главным претендентом 
на пост Папы Римского, нужно четко определиться с тем, какая пробле-
ма наиболее остро стоит перед Католической Церковью. Наверное, наи-
важнейшей является сближение между Западной и Восточной 
(Православной) Церковью, а в конечном счете — объединение.

Данная проблема существует уже почти тысячу лет, хотя нет суще-
ственных различий в доктринальных вопросах, каковые существуют, 
например, между католиками и лютеранами или католиками и баптиста-
ми.

Недавний визит Патриарха всея Руси Кирилла в Варшаву, свиде-
тельствует о том, что есть предпосылки для серьезных шагов в сближе-
нии двух церквей. И, смею утверждать, что это вполне стало бы возмож-
ным, если бы на Петровом Троне оказался человек, знающий ситуацию 
в Восточной Церкви не понаслышке. Таким является Архиепископ, 
Митрополит Минско-Могилевский Тадеуш Кондрусевич.

Его давно знают в Ватикане, он владеет 12 языками, в течение 
нескольких лет служил архиепископом в Москве. Кроме того, до посту-
пления в семинарию в Риге он работал инженером и является кандида-
том математических наук. Но поскольку он еще не является кардиналом, 
то не сможет участвовать в Конклаве. Правда, несколько веков назад два 
раза была ситуация, когда кардиналы выбирали Папой Римским духов-
ное лицо, не являющееся кардиналом.

А вдруг такой шанс появится у Тадеуша Кондрусевича?
Александр ПРУШИНСКИЙ.

Минск.

ПУлЬС ПлАНЕТы

«Оскар»  
за лучший фильм 
получил триллер 
«Операция Арго» 

«Операция Арго» — политиче-
ский триллер о спасении американ-
ских заложников в Иране с Беном 
Аффлеком в главной роли — полу-
чил главную премию американской 
Академии киноискусств «Оскар».

Главной интригой нынешнего 
«Оскара» являлось соперничество  
«Операции «Арго» и «Линкольна». 
По числу номинаций лидировала 
биографическая драма Стивена 
Спилберга «Линкольн» — их у нее 
было 12.

Первая женщина-
президент 

Пак Кын Хе, первая женщина-
президент в истории Южной Кореи, 
принесла присягу и вступила в 
должность. Во время инаугураци-
онной речи она призвала соседнюю 
Северную Корею отказаться от 
ядерных амбиций и встать на путь 
мирного развития.

Победил 
оппозиционный 

кандидат
На президентских выборах на 

Кипре победил кандидат правых 
сил, оппозиционер Никос 
Анастасиадис. Он строил свою 
предвыборную кампанию на резкой 
критике политики уходящего пра-
вительства и позиционировал себя 
как единственный кандидат, спо-
собный в самом скором времени 
договориться с ЕС о выделении 
финансовой помощи.

В Софии  
к протестующим 

вышел глава 
государства

Более чем в 40 городах 
Болгарии прошли мирные митинги 
против экономической и социаль-
ной политики государства. В Софии 
многотысячная акция протеста с 
участием около 25 тысяч человек 
блокировала главные центральные 
улицы города.

Президент Болгарии Росен 
Плевнелиев вышел к митингующим 
у здания Министерства экономики, 
энергетики и туризма. «Важно сей-
час не убегать от проблем. Я при-
шел сюда, поскольку уважаю людей 
и хочу узнать их требования. Мы 
будем работать вместе — институт 
президентства открыт», — сказал 
глава государства под свист демон-
странтов.

Несмотря на внушительное 
количество участников митинга, 
полицейские не зафиксировали 
нарушений правопорядка. При 
этом охранявшие демонстрацию 
сотрудники жандармерии в знак 
солидарности с протестующими 
опустили защитные щиты на землю.

В Мадриде подвели 
итог ночных 

беспорядков: 45 
раненых, десятки 

задержанных
В результате ночных беспоряд-

ков, которые произошли в испан-
ской столице после субботней мно-
готысячной манифестации против 
экономической политики прави-
тельства Мариано Рахоя, 40 чело-
век были задержаны стражами 
порядка. За медицинской помощью 
обратились 45 человек, в том числе 
12 полицейских.

Как передает ИТАР-ТАСС, по 
словам представителей правоохра-
нительных органов, демонстрации 
и митинг в целом прошли без инци-
дентов, «беспорядки начались, 
когда большинство манифестантов 
стали расходиться по домам».

Радикально настроенные про-
тестующие поджигали автомобиль-
ные покрышки, мусорные баки, 
ломали столы и стулья на террасах 
попавшихся по пути баров, в ответ 
стражам порядка пришлось пустить 
в ход дубинки, отметили в полиции.

«Мамочкин танец» 
Мишель Обамы 
Он стал хитом на Youtube.
Первая леди США выступила в 

популярном вечернем шоу на аме-
риканском ТВ с необычным номе-
ром: вместе с ведущим Джимми 
Фэллоном, переодетым в женское 
платье, они исполнили “Мамочкин 
танец”. 

За короткое время клип посмо-
трели почти 1,3 млн человек.

Рауль Кастро через 
пять лет уйдет  

в отставку
Депутаты Национальной ассам-

блеи народной власти (парламен-
та) Кубы переизбрали Рауля Кастро 
на посту главы Государственного 
совета — высшего коллегиального 
органа исполнительной власти.

Вместе с Раулем Кастро в 
состав Госсовета были избраны еще 
30 человек. Первым заместителем 
81-летнего политика стал 52-летний 
Мигель Диас-Канель. В 2003 году он 
вошел в состав Политбюро 
Коммунистической партии Кубы, в 
2009 году стал министром высшего 
образования, а в марте 2012 года 
занял пост заместителя председа-
теля Совета министров.

После избрания Рауль Кастро 
заявил, что через пять лет по исте-
чении срока своих полномочий на 
посту главы государства он уйдет в 
отставку.
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Моряк вразвалочку 
сошел  

на берег
Анатолию Красногорскому, офи-

церу-подводнику Северного флота, 
повезло — в сентябре 1958 года все 
факторы совпали. Получив отпуск, он 
ехал из пограничного порта 
Лиинахамари (это, уточню, неподале-
ку от Норвегии и Финляндии) в сочин-
ский санаторий. А поскольку впереди 
было много свободного времени, по 
пути решил заглянуть к сослуживцу 
Севе Билану, получившему назначе-
ние в Москву. Ну как же упустить такую 
оказию — побродить по столице! В 
стране после смерти Сталина пахнет 
оттепелью, свободой, надеждами.

Всласть наговорившись, друзья 
дефилировали по московским ули-
цам. А вечером, наутюжив брюки до 
остроты лезвия, решили пойти в 
ресторан «Берлин» — торжественно 
отметить встречу!

Только произнесли первый тост, 
подходит официант и, извиняясь, 
спрашивает: можно ли подсадить к 
ним за стол пришедших поужинать 
иностранцев?

Разве советские офицеры не 
самые воспитанные офицеры в мире, 
не главные на планете интернациона-
листы? Тут же плотнее сдвинули сту-
лья, чтобы могли разместиться гости: 
пожилая пара и две девушки. 
Довольный официант принес русско-
немецкий разговорник. 

И тут случилось чудо: Анатолий 
поднял глаза и увидел напротив себя 
красавицу Эдит. А друг Всеволод — 
Хильгу.

— Весь вечер мы танцевали и 
общались. Где не хватало слов, пере-
ходили на жесты и улыбки. Голос Эдит 
звучал как песня. Блондинка с голубы-
ми глазами, словно сошедшая с поди-
ума, она приковывала к себе взгляды. 
Да и я в черной парадной форме чув-
ствовал себя неотразимым, — 
Анатолий Филиппович помнит тот 
день, как будто все произошло вчера.

Договорились, что на следующий 
день моряки покажут гостьям досто-
примечательности Москвы. Утром 
Толя и Сева летели в назначенное 
место, как на крыльях. 

Пять упоительных московских 
вечеров пролетели, как сказка. А на 
шестой день девушки объявили, что 
завтра уезжают домой. А потому при-
глашают галантных кавалеров на про-
щальный банкет в «Метрополь».

 За бархатной 
шторой 

«Метрополя»
О, с какими чувствами офицеры 

собирались на банкет в суперзнаме-
нитую гостиницу СССР!

— Мое сердце бешено колоти-
лось: я приглашу Эдит на танго! И во 
время танца обязательно скажу, 
насколько дорогой для меня она 
стала, — Анатолий Филиппович слов-
но сбрасывает с плеч груз прожитых 
лет.

Когда парни прибыли в гостиницу, 
немецкая делегация уже была в 
сборе. Всей компанией двинулись к 
накрытым столам. И в этот момент 
Всеволод со странной гримасой 
вильнул куда-то за штору.

— Мы с Эдит и Хильгой ждали его 
почти час, теряясь в догадках: что 
случилось? Наконец Сева явился и 
отозвал меня в сторонку. 
Взволнованно зашептал: надо под 
любым предлогом откланяться и ухо-
дить. Срочно! Я не мог понять, в чем 
дело. Но военным положено подчи-
няться дисциплине. Коротко попро-
щавшись с обескураженными девуш-
ками, вышли на улицу. И только по 
дороге Сева объяснил: два дюжих 
молодца затащили его вначале за 
штору, а затем в укромный кабинет, 

СУДЬБА ЧЕлоВЕкА

Танго, которого не было
Встретить девушку своей мечты непросто! А уж если ты моряк — даже очень сложно. Ведь надо, чтобы совпали как минимум три фактора: увольнительная 

на берег, появление на этом берегу прекрасной незнакомки и ответный трепет ее сердечка.
А вот разом потерять обретенное чудо — легче легкого. Причем потерять, увы, не по своей воле.  

Но судьба иногда словно подталкивает виновников разлуки искупить давнюю вину…

где провели политическую беседу. Мол, 
связались мы не с теми, с кем надо. 
Хорошо, если немки окажутся из ГДР, 
останемся на службе. А если из ФРГ — 
вылетим с флота. Думаю, вы уже дога-
дались, из какой конторы были те 
молодцы. Заперли нас в номере гости-
ницы, приказав ждать звонка. 

К полудню следующего дня выясни-
лось: немки — учительницы из ГДР. 
Измученных офицеров отпустили 
домой.

— Зная, что поезд на Берлин отхо-
дит в 16 часов, мы купили сувениры и 
помчались на Белорусский вокзал про-
водить девушек. Эдит и Хильга мило 
щебетали, приглашали в гости. Эдит 
подарила мне свое фото, написав на обо-
роте адрес и номер телефона. Просила 
звонить и писать. А ее подруга Хильга 
вручила фотку Всеволоду. Мы же отво-
дили глаза и не давали своих адресов. На 
душе было паршиво. Мы понимали, что 
прощаемся навсегда.

Фотография  
с берлинским  

адресом
Всю дальнейшую жизнь, куда бы ни 

забрасывала его военная судьба, 
Красногорский хранил подаренную 
Эдит фотографию с адресом. Очень 
хотел написать ей, но понимал, чем 
чреват для офицера такой поступок. 
Встретил другую любовь, женился.

— Правда, брак оказался не очень 
успешным: извел свою Галину ревно-
стью. Пришлось развестись, — призна-
ется он смущенно. — Второй раз 
решился жениться, уже став сухопут-
ным и перебравшись в белорусские 
Калинковичи. Зато постарался извлечь 
уроки из прошлых ошибок — жили с 
супругой Элеонорой в согласии. 
Однажды я честно рассказал ей про 
Эдит, она и подвигла начать поиски. А 
потом супруга умерла. Друг Всеволод 
тоже умер — я съездил в Москву на его 
могилу.

Анатолий Филиппович послал, 
наконец, весточку Эдит. Благо времена 
настали иные — исчез железный зана-
вес. С нетерпением дожидался ответа. 
Но из Берлина его письмо вернулось с 
пометкой: адресат отсутствует.

Что бы делал другой на его месте? 
Наверняка успокоился бы и постарался 
забыть эпизод из юности. Но только не 
морская косточка Красногорский. 

Неугомонный романтик обратился в 
редакции ведущих газет — так мы, соб-
ственно, и познакомились. Параллельно 
послал запрос в адрес телепередачи 
«Жди меня» и на радиостанцию 
«Немецкой волны». Ответы отовсюду 
пришли неутешительные: не можем 
найти Эдит Ольшевски. В Германии воз-
никла неожиданная преграда: по закону 
о защите личных данных только сам 
человек может обнародовать свои 
координаты, официальные органы без 
его согласия сделать это не вправе. То 
есть откликнуться на запрос 
Красногорского должна сама Эдит. А в 
одном Берлине, как сообщили журнали-
сты «Немецкой волны»,118 абонентов с 
фамилией Ольшевски! К тому же Эдит, 
скорей всего, вышла замуж и сменила 
фамилию. 

Думаете, этот риф судьбы остано-
вил искателя? Ничуть не бывало! 

Старый моряк с удвоенной энерги-
ей продолжил поиски, обратился в 
Международную службу розыска, 
немецкий Красный Крест. Смог заинте-
ресовать своей судьбой певицу Лолиту 
Милявскую и попасть на ее телепере-
дачу «Лолита. Без комплексов».

— А недавно я написал письмо-
исповедь писателю Эдуарду Тополю. 

Тот поместил новеллу про нас с Эдит 
в свою книгу «Любовь, пираты и…». 
Даже термин моему чувству приду-
мал — obsession, который расшиф-
ровал, как одержимость соблазном 
или мощным желанием. Правда, к 
Эдит это меня ничуть не приблизило. 
Поэтому буду искать дальше.

 Роза на камне
Самой прекрасной точкой в этом 

рассказе была бы такая: Эдит 
наконец-то нашлась и откликнулась. 
Отозвалась же, увидев передачу 
Лолиты, первая супруга Анатолия 
Филипповича Галина. Но, к сожале-
нию, пока хэппи-энда у истории про 
моряка из Лиинахамари и учительни-
цу из Берлина не получилось.

Но романтическое продолжение 
у нее все-таки есть. Причем с фило-
софским подтекстом. Прошлым 
летом 83-летний моряк задумал 
вновь побывать в Лиинахамари.

— Да, захотелось съездить туда, 
где юным офицером получил мор-
ской кортик и мечтал стать адмира-
лом, а в итоге получил на учениях 
ранение и стал хромым Грушницким, 
— шутит он.

Красногорский обратился к 
городским властям Мурманска, те 
переслали запрос в ФСБ и погран-
службу России. И там, представляе-
те, пошли навстречу. Поняли душев-
ный порыв ветерана — дали добро на 
приезд в закрытую погранзону, выде-
лили автомобиль для поездок и про-
вожатых — в том числе двух заботли-
вых дам-майоров Лилю и Свету. 
Поселили в гостиницу и даже поста-
вили на флотское довольствие на 
заводе, ремонтирующем подводные 
лодки. Словно хотели, подумалось 
мне, искупить вину более чем полу-
вековой давности…

Увы, встреча с прошлым получи-
лась со слезами на глазах: от госпи-
таля, где 8 месяцев провел 
Красногорский, остались пустырь с 
руинами, а в заливе вместо грозных 
эсминцев — окантованные сетками 
питомники с мальками форели и 
семги.

Но, может, в новом раскладе и 
есть высшая философия справедли-
вости, попробовала я утешить рас-
сказчика. Ведь в 1944 году этот 
северный «цветок на камне» (так 
переводится с финского 
Лиинахамари) СССР забрал у 
Финляндии. Забрать забрал, а леле-
ять-растить сил не хватило…

В общем, вернувшись в 
Калинковичи, Анатолий Филиппович 
погрустил, а затем выпил кофе и 
оформил свои впечатления в краси-
вый альбом. Он всегда так делает 
после дальних путешествий, будь то 
поездка в жаркий Таиланд или запо-
лярный Мурманск.

И дай Бог, думаю я, чтобы всем 
нам в 83 года хотелось отправиться 
навестить розу на каменных скалах. И 
продолжать искать голубоглазую 
девушку из своей молодости.

Людмила СЕЛИЦКАЯ.
Фото из архива героя.

Рåцåпò êофå оò морсêого âоëêà
Анатолий Филиппович очень любит принимать гостей. И 

угощать экзотическими рецептами кофе, которых собрал 
более полусотни. А вот и самый любимый. 

— Прежде всего надо создать атмосферу, предшествую-
щую кофейной церемонии, — говорит он. — Белая скатерть 
на столе. Можно — с рисунком кофейных зерен. Негромкая 
музыка. Зажженные свечи. Размалываю зерна в присутствии 
гостей — чтобы вдыхали аромат и предвкушали действо. 
Ставлю на плиту поддон с песком — специально привез его 
из Батуми. Батумский или потийский морской песок почти 
черного цвета, с большой примесью железа, а потому долго 
хранит тепло. В нагретый поддон помещаю небольшие джез-
вы с водой. Количество насыпаемого кофе — вопрос вкуса. 
Мои пропорции: на 70-граммовую турку — примерно 1 чай-

ная ложка свежемолотых зерен. Правильный помол очень 
важен. Очень мелкий превратит напиток богов в мутную 
бурду. Очень крупный не даст вытяжки эфирных масел, а 
значит, божественного запаха. Варю кофе до появления пен-
ной шапки. Важно не переусердствовать: если шапку про-
рвало — вкус уйдет! 

В маленькие чашечки предварительно кладу щипчиками 
по кусочку рафинада или прессованного сахара. 
Кондитерским шприцем сбрызгиваю каждый из них ямай-
ским ромом (или другой разновидностью алкоголя) и осто-
рожно поджигаю. Тушу свечи. Крошечные чашечки магически 
светятся, пламя поднимается над ними шестисантиметро-
вым факелом. Разливаю кофе в подогретые чашки. Всё, пора 
наслаждаться божественным напитком!

мАНАлоГ АРТыСТА

Мікалай КУЧЫЦ:

«Гатую смачна!»
На мінулым тыдні акцёр Нацыянальнага акадэмічнага тэатра імя Янкі Купалы Мікалай Кучыц адсвяткаваў 60-годдзе.
Напярэдадні юбілею артыст крыху распавёў пра сябе.

Пра радзіму і шлях  
у прафесію

— Нарадзіўся я ў простай сялянскай 
сям’і на Віцебшчыне, у вёсцы Дзядкі 
Докшыцкага раёна. У першы клас пайшоў 
у Беларусі, але бацьку накіравалі ў 
Казахстан, і школу я скончыў ужо там. 
Паступіў у тэатральнае вучылішча ў 
Свярдлоўску, але, калі трэба было ехаць 
на заняткі, абгарэў, потым давялося ісці ў 
армію. Мяне ўвесь час цягнула на радзіму, 
і пасля арміі я паехаў у Беларусь.

Змалку хацеў быць артыстам. Маці, 
праўда, адгаворвала. Маўляў, лепей бы 
на агранома вывучыўся. Але я скончыў 
наш Тэатральна-мастацкі інстытут. Па 
адукацыі — рэжысёр драматычнага тэа-
тра. Першы год паступаў на акцёрскі і не 
прайшоў па конкурсе. Тады думаў: які з 
мяне артыст, так, хлопец з вёскі… А ў 26 
гадоў зразумеў: хачу ў тэатр і ўсё! На 
акцёрскі не бяруць ужо ў такім узросце, 

таму паступіў на рэжысуру, але мяне гэта 
не надта вабіла — я такі чалавек, што не 
магу быць над кімсьці. Хаця даволі ўдала 
8 год адпрацаваў рэжысёрам...

Пра тэатры
— Спачатку працаваў у тэатры “Дзе-

Я?” пад кіраўніцтвам Мікалая Трухана, 
потым — амаль 10 гадоў на “Вольнай 
сцэне”. Гэта я цяпер магу сказаць, што 
Купалаўскі тэатр — нешта неверагоднае. 
Але “Вольная сцэна” для мяне была… І 
дасюль сэрца за яе баліць. Артыстаў з 
“Вольнай сцэны” не бралі ў дзяржаўныя 
тэатры, тады Аляксей Дудараў пры Саюзе 
тэатральных дзеячаў стварыў тэатр-сту-
дыю і запрасіў нас да сябе. Гады два 
адпрацаваў я там і... раптам тэлефануюць 
з Купалаўскага: “Мікалай, вы не маглі б 
прыйсці? Вас хоча бачыць Раеўскі”. 
Царства яму нябеснае… Гэты чалавек 
шмат для мяне зрабіў. Узяў без аніякага 
паказу ў Купалаўскі.

Пра любімыя ролі
— Я лічу, што артыст павінен 

нейкі кайф адчуваць ад таго, што 
ён робіць на сцэне. А ёсць і 
такія ролі, што хочацца, каб 
хутчэй спектакль 
скончыўся. Мне з 
маіх роляў 
асабліва дарагія 
дзве. Першая — 
гэта Гастрыт у 
“Вечары”. І сэр-
цам, і душой, і 
г а л а в о й  я е 
адчуваў! Нечым, 
дарэчы, бацька 
мой быў на гэтага 
героя падобны… А другая 
— гэта чорны афрыканскі 
кароль у камедыі Дударава 
“Прынц Мамабук”. Праўда, 
цяпер гэтую п’есу чамусьці 
рэдка дзе ставяць...

Пра сям’ю
— Я цяпер адзін у Мінску. Жонка з 

сынам у Германіі жывуць. Сын іграе ў 
эстрадным гурце. Рэдка з ім сустрака-
емся. Раз на два гады дзесьці. Унукаў 
пакуль няма. А сёстры мае ў вёсках 
жывуць.

Пра хобі
— Не паверыце, але я шыю лялькі. 

Беларускія, з ануч. Дома, можа, з дзя-
сятак засталося, астатнія прадаў і 
раздарыў...

Яшчэ люблю ездзіць у вёску. 
Працаваць на зямлі, што-небудзь 

вырошчваць. У мяне свайго дома 
няма, але ёсць цётчына хата.

Рыбалку люблю, аднак рэдка 
зараз выдаецца магчымасць з’ездзіць 
куды-небудзь.

Захапляюся кнігамі. Не скажу, 
што надта люблю дэтэктывы ці 
любоўныя раманы, але чытаю, хоць 
потым не магу ўзгадаць, што там 

было...
Гатую смачна. Галубцы 

асабліва. Селядзец пад шубай — 
здаецца, звычайная страва, але 
ў мяне яна нейкая іншая 
атрымліваецца. Сам квашу капу-
сту заўсёды. А баршчы!.. Да 
мяне сяброўка прыходзіць, дык 

гаворыць, што так, як я, нават яе 
маці не гатуе!..

Запісала 
Вераніка МОЛАКАВА.

В парадной морской форме Анатолий 
Красногорский чувствовал себя неотразимым.

Прощаясь, Эдит Ольшевски подарила советскому 
другу свое фото с берлинским адресом

В Лиинахамари 55 лет спустя.

А вам слабо прокатиться в хоботе таиландского слона?

Прэзідэнту 
Францыі 

падарылі карціну 
віцебскага 
мастака

Твор Алега Скавародкі 
“Прагулка” пераехаў з Віцебска 
ў Парыж.

Прэзент кіраўніку еўрапейскай 
дзяржавы перадаў новы Надзвычайны 
і Паўнамоцны Пасол Беларусі ў 
Францыі Павел Латушка пасля 
цырымоніі ўручэння даверчых грамат. 
Сустрэча адбылася ў Елісейскім 
палацы. Франсуа Аланд і Павел 
Латушка абмеркавалі пытанні 
ўмацавання эканамічных і культурных 
сувязяў паміж краінамі. А напрыканцы 
сустрэчы французскаму прэзідэнту 
перадалі твор віцебскага мастака.

Старыя рэчы  
і вопратку  
прапануюць  
аддаваць у 

тэатр
У сацсетках збіраюць сродкі ў 

дапамогу пацярпеламу ад пажа-
ру Мазырскаму драмтэатру.

Нагадаем, што Мазырскі дра-
матычны тэатр загарэўся 16 
лютага. Агонь моцна пашкодзіў 
памяшканне, і ўстанова фактычна 
засталася на папялішчы. 
Мазыране пачалі збор рэчаў, якія 
могуць спатрэбіцца драматычна-
му тэатру.

Адпаведную аб’яву размясцілі ў 
інтэрнэт-суполцы “Тыповы Мазыр”. 
Жыхары горада збіраюць адзенне, абу-
так, пальчаткі, капелюшы, біжутэрыю, 
непатрэбныя тканіны, цюль, шторы 
і іншыя рэчы, што могуць спатрэбіцца для 
касцюмаў і дэкарацый.

Адрас, на які можна прынесці 
рэчы: вуліца Савецкая, 132 (у 
Мазыры). Час — з 9.00 да 16.00.

На якой мове 
размаўляе Бог?

У Касцёле Святога Духу ў 
Віцебску праводзяць імшу на 
англійскай мове.

На такую літургію запрашаюць 
англамоўных гасцей горада, а так-
сама ўсіх зацікаўленых.

Англамоўная імша адбываецца 
штотыднёва ў нядзелю, пачатак у 17 
гадзін.

Акрамя Віцебска, літургіі 
па-англійску праходзяць яшчэ ў трох 
беларускіх гарадах: Мінску, Гомелі і 
Гродне.

Адмовіліся  
ад азартных 

гульняў
Больш за 600 беларусаў 

добраахвотна абмежавалі сабе 
доступ да казіно і ігральных 
аўтаматаў.

Абмежаванне гэта цалкам 
добраахвотнае, доўжыцца розныя 
тэрміны. Для таго каб іграка не 
пускалі ў казіно і да ігравых 
аўтаматаў, трэба напісаць адпавед-
ную заяву. У ёй трэба пазначыць 
прозвішча, імя, пашпартныя даныя і 
паставіць асабісты подпіс. 
Забараніць сабе гуляць у азартныя 
гульні можна на тэрмін ад шасці 
месяцаў да 3 гадоў. А вось скасаваць 
дзеянне дакумента да сканчэння тэрміну 
нельга.

Цікава, што 600 чалавек напісалі 
такія заявы толькі за тры тыдні, на 
працягу якіх у краіне дзейнічае 
пастанова Міністэрства па падат-
ках і зборах. 

Марыя МАЛЕВІЧ.

РэГiёНы
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Àëåêсàíдр ËУÊÀШЕÍÊÎ:

«Чтобы не скомпрометировать тех, 
кто рядом со мной,  

я решил уйти с должности…»
В Полесском драматическом театре новый директор. Раньше Александр Лукашенко возглавлял отдел культуры Пинского горисполкома. Но ушел с этой 

должности в разгар скандала, о котором писали многие сайты. Чиновника подозревали в злоупотреблении властью. Генпрокуратура возбудила в отношении 
него уголовное дело, Лукашенко обвинили в причинении немалого ущерба бюджету. Чем закончилась история — в прессе не сообщалось.

И вот чуть более месяца назад на страничке театра в одной из социальных сетей (своего сайта у театра пока нет) появилась новость о назначении нового 
директора — третьего за последние два года: «Будем надеяться, что с этим директором уровень культуры в театре возрастет еще выше, вырастут заработные 
платы, артисты получат хотя бы социальное жилье, театр станет активным участником всевозможных фестивалей, покажет себя с обменными гастролями за 
рубежом, будут приглашаться режиссеры с мастер-классами, труппа пополнится новыми артистами…»

“Народная Воля” расспросила Александра Лукашенко не только о театре.

Из ПЕРВых УСТ

— Вы чисто случайно меня застали 
на работе, я сейчас на больничном, — 
сразу ответил Александр Николаевич. 
— И я даже предугадываю, о чем вы 
хотите поговорить…

— Вопрос о том, чем закончи-
лась история с уголовным делом, я 
хотела оставить как раз на десерт. 
А вначале планировала расспро-
сить о театре — слышала, что у вас 
немало проблем и с труппой, и с 
зарплатами. Поэтому, как спраши-
вал один мультяшный герой: есть 
ли у вас план? Как наладить дела?

— Конечно, у нас есть определен-
ные проблемы — в силу разных при-
чин, но, на мой взгляд, они поправимы. 
Вот попробуйте на выходных попасть к 
нам на спектакль. Думаю, если зара-
нее не побеспокоитесь о билетах, то и 
не попадете! А что касается зарплат, то 
человек всегда ищет, где лучше. Но 
артисты уезжают ведь не только из-за 
денег. Например, один из артистов 
переехал в Минск за своей любимой. 
Тем не менее сотрудничество с теа-
тром не прекратил, приезжает на спек-
такли, пока никого на его роли не вво-
дим.

Для меня как для директора сейчас 
важно, чтобы статус театра, професси-

ональный и творческий уровень подня-
лись. Я пришел сюда на постоянную рабо-
ту. И моя главная цель — не только нала-
дить процесс, но и дать уверенность 
людям, что жизнь продолжается, а со 
всеми проблемами мы справимся.

— Не удивительно: я думаю, что 
если вы звоните, скажем, в 
Министерство культуры и просто 
называете свои имя и фамилию, то 
чиновники сразу готовы выполнить 
все ваши просьбы…

— Вы знаете, я не пользуюсь такими 
приемами. Фамилия нам дается от роди-
телей. Мне сейчас 50 с хвостиком лет, я 
почти всю жизнь проработал в сфере 
культуры. И когда я начинал свою дея-
тельность, эта фамилия еще так громко 
не звучала. Я работал руководителем 
коллектива, затем был худруком, дирек-
тором Дворца культуры, начальником 
отдела культуры исполкома. И никогда не 
считал, что звучная фамилия способна 
поднять твои деловые и профессиональ-
ные качества, улучшить имидж, добавить 
опыта или знаний.

— Но все равно, наверное, люди 
реагируют…

— Это точно. И в свое время по моей 
фамилии тоже немало поездили…

— Имеете в виду историю с уго-

ловным делом? В интернете было 
достаточно публикаций о том, что 
вы якобы вместо ансамбля 
«Полесские зори» в Польшу свозили 
своих родственников — причем за 
счет бюджета…

— Эта история, конечно, потрепала 
мне нервы. Но я не считал нужным что-
то объяснять — сразу скажут: ага, оправ-
дывается — значит, виноват. На сегод-
няшний день скажу одно: если бы те 
вещи, о которых писали в интернете, 
подтвердились, то мы, наверное, сейчас 
с вами не разговаривали бы…

Были определенные ошибки в моей 
работе, но те вещи, которые мне инкри-
минировались, под собой почвы не 
имели. Никакие бюджетные и внебюд-
жетные деньги я не тратил — ни копейки! 
Просто некоторым хотелось скандала…  
Да что об этом сейчас вспоминать! Я 
сегодня благодарен людям, которые с 
пониманием к этому отнеслись, поддер-
жали меня в той ситуации.

— Если не ошибаюсь, вам инкри-
минировали ущерб почти в два десят-
ка миллионов белорусских рублей. 
Его кто-то погасил?

— Те суммы, которые озвучивались в 
интернете, нивелировались. Небольшие 
суммы компенсировали те участники 

поездки, которые не являлись работника-
ми отдела культуры, — они внесли деньги 
в кассу. Еще раз повторю, что на эту 
поездку не было потрачено ни копейки 
бюджетных денег! А уголовное дело пре-
кращено еще в декабре минувшего года.

Звучало, что с прежней работы меня 
выгнали. Это неправда. Я уволился по 
соглашению сторон. Чтобы не скомпро-
метировать тех, кто рядом со мной, я 
решил уйти с должности… А когда все 
закончилось, меня пригласили в испол-
ком и предложили возглавить театр. Я с 
удовольствием согласился.

— Александр Николаевич, а кого-
нибудь из столичных режиссеров в 
ближайшее время в Пинск на мастер-
классы или постановки приглашать 
планируете?

— Обязательно! И будем пробовать 
пробиться на большие фестивальные 
сцены. Нам, безусловно, есть еще над чем 
работать, но при этом есть и что показать. 
Однако в первую очередь нам необходи-
мо доукомплектовать штат, мы намерены 
дать заявку в Академию искусств, может 
быть, в Могилеве кадры найдем.

Наш театр создавался на базе само-
деятельного театра-студии «Диоген». 
Когда театр получил статус профессио-
нального, мы забрали к себе практически 

весь курс Могилевского актерского 
училища. И четверо у нас работают до 
сих пор, среди них — талантливый 
режиссер Павел Маринич. А что касает-
ся приезжих режиссеров, то, прежде 
чем их позвать, нужно сформировать 
трупу.

— Много артистов вам требуется 
в штат?

— Человека три как минимум! Если 
с женским составом у нас еще более-
менее нормально, то мужчин не хватает.

— И чем заманиваете артистов: 
зарплатой, жильем, главными роля-
ми?

— Зарплаты у артистов невысокие и 
в столице — всем приходится крутить-
ся. А что касается жилья, то те, кто при-
ехал к нам семь лет назад, вроде бы не 
жалуются, что у них нет крыши над голо-
вой. И молодых специалистов мы будем 
стараться обеспечить жилплощадью — 
в ближайшее время планирую обсудить 
этот вопрос с руководством города.

Знаете что, давайте попробуем встре-
титься с вами осенью, примерно в конце 
ноября. Думаю, к этому времени нам уже 
будет что рассказать о своих успехах…

— Договорились!

Марина КОКТЫШ.

эмИГРАНТы

Вåрà ÑТРЕМÊÎВÑÊÀß:

«Часто вижу во сне 
мою любимую работу…»

Почти пять лет назад из Беларуси уехала известный адвокат Вера 
Стремковская. За все эти годы Вера Валентиновна не дала ни одного 
интервью, в котором подробно рассказала бы, как сложилась ее загра-
ничная жизнь. Уехала и совсем пропала из бесконечного потока ново-
стей, хотя раньше Вера Валентиновна была персоной публичной. Она не 
только возглавляла Центр по правам человека, но и бралась за самые 
резонансные дела, защищала в судах Василия Старовойтова, 
Михаила Маринича, Сергея Парсюкевича, Анатолия Шумченко и 
других известных политиков и общественных деятелей. Одним из 
последних ее дел стала защита пострадавших в «живом щите» на трассе 
Минск—Микашевичи в марте 2008 года.

При этом Вера Валентиновна вела 
активный светский образ жизни: появля-
лась на различных приемах, сама устраи-
вала литературные вечеринки, презенто-
вала сборники собственных стихов, изу-
чала иностранные языки.

Свой отъезд из Беларуси Вера 
Стремковская не афишировала — о нем 
знали лишь самые близкие. Поэтому в 
прессе постфактум появилась лишь 
небольшая заметка о том, что она «уеха-
ла из страны без политической подопле-
ки — по личным мотивам». Чуть позже 
кто-то уточнил, что Вера Валентиновна 
вышла замуж и уехала к любимому.

«Народная Воля» разыскала Веру 
Стремковскую в Швеции. Рассказывать о 
том, как сложилась ее личная жизнь, она 
не хочет. Но совсем не потому, что, как 
кто-то может предположить, все плохо. 
Просто личное — это личное. В конце 
концов, она имеет полное право не 

выставлять свое счастье напоказ.
«Я освоила шведский язык и теперь 

работаю в сфере культуры города 
Гётебурга, — рассказала Вера 
Валентиновна. — Много пишу и публику-
юсь на различных международных сай-
тах, стала лауреатом международных 
литературных конкурсов.

По-прежнему участвую в правоза-
щитной деятельности, в различных меж-
дународных мероприятиях, презентаци-
ях, лекториях и так далее.

И часто вижу во сне мою любимую 
работу — в качестве защитника в суде, и 
сердце мое по-прежнему там…»

Стоит заметить, что и в рассказах, и в 
стихах Стремковской отражено многое 
из ее теперешней жизни, переживания.

И свои работы, выложенные на сай-
тах, Вера Валентиновна иллюстрирует не 
только своими фотопортретами, но и 
фотографиями, которые сделала сама.

Для тех, кто хочет знать, чем сегодня 
дышит Стремковская, — вот ссылки на 
сайты с публикациями ее рассказов и 
некоторых стихов: http://www.
verastrem.com/pub/ и http://www.
stihi.ru/avtor/verastrem.

«Стихи — это способ собственной 
реализации, — говорила Вера 
Валентиновна, когда еще жила в Минске. 
— И, кроме того, мне хочется, пережив 

самой и пропустив через себя, донести 
нечто важное людям. Это определенный 
способ сосуществования, созвучия с 
этим миром. В стихах отражается мое 
видение происходящего в особенной 
форме. На каком-то этапе трансформи-
рование себя через творчество стано-
вится жизненной необходимостью, без 
которой невозможно существовать...»

Марина КОКТЫШ.

Адам Ламберт произвел фурор  
в Корее и Японии

АНоНС

Американский певец Адам Ламберт с аншлаговых 
выступлений в Корее и Японии начал тур, в рамках 
которого 15 марта посетит Минск. «Сцена — отпад! 
Публика — отпад! Свет — отпад! Музыканты — 
отпад! Танцоры — отпад! Ламберт — отпад-отпад-
отпад!» — так отрецензировали в Твиттере его 
новую программу зрители.

Вокруг выступлений стоял нешуточный ажиотаж — по 
сообщению японского MTV, билеты на два концерта в Токио 
разошлись в первый же день продаж, из-за чего пришлось 
добавить еще один концерт. Шоу в Сеуле также прошло при 
переполненном зале — фанаты непрерывно визжали и размахивали 
светящимися палочками.

Ламберт не разочаровал поклонников ни на секунду — 
тщательно подготовленное шоу в желто-черных декорациях на 
тему обложки «Trespassing”, несколько смен имиджа (особенно 
впечатлил деловой костюм с металлическими шипами по 
шву), а также великолепный свет, танцоры и полностью 
живая программа из 20 песен.

В сет-лист вошли лучшие песни из двух альбомов певца, а 
также приятный сюрприз — невероятно чувственный кавер на 
свежий хит Rihanna «Stay”, концертное видео в версии 

Ламберта, которое за пару дней обошло весь американский интернет. 
Многие утверждают, что он спел эту композицию даже лучше барбадосской 

звезды.
До конца февраля Адам Ламберт даст еще несколько концертов в 

Японии, затем выступит в Китае, Сингапуре и Индонезии. Выступление 
в Минске откроет европейскую часть тура, которая продолжится в 

России, Украине и Финляндии.

Ñêоëьêо сòояò 
áиëåòы?
Танцпол — 460 тысяч  

белорусских рублей..
Фан-зона — 660 тысяч.
Секторы — от 340 тысяч  

до 1 миллиона 10 тысяч.

У Вільнюс беларусы едуць  
не на шопінг, а на канцэрты
Наступны буйны заезд у літоўскую сталіцу чакаецца ў сувязі з вялікім 

канцэртам расійскай рок-зоркі Земфіры.

ГАСТРолЬ

Спявачка выступіць у Вільнюсе ў 
межах вялікага гастрольнага тура. 
Канцэрт доўгачаканы — Земфіра 
вярнулася на сцэну пасля некалькіх 
гадоў маўчання і афіцыйнай адмовы ад 
выступленняў. Зусім нядаўна спявачка 
прадставіла новы альбом “Жыць у 
тваёй галаве”. Трэкі ўжо пабілі рэкорд 
па спампоўванні ў інтэрнэце. Цікава, 
але большасць пласцінак спявачка 
павязе з сабою ў гастрольны тур.

Земфіра трымае сваё слова і ў 
Мінск у межах гастрольнага тура 
заязджаць не збіраецца. Падчас 
выступлення ў West World Club 
некалькі гадоў таму спявачка была 
настолькі расчаравана якасцю гуку і 
ўмовамі клуба, што паабяцала — 
сюды больш ні нагой.

“Я дзіка стамілася, — звярнулася 
да слухачоў Земфіра. — Гэта вельмі 
нязручнае месца для выступленняў. 
Трымаюся толькі з-за вас. Гэта, шчыра 
кажучы, антымузычная пляцоўка. 
Атрымаць задавальненне тут... ну, я 
не ведаю… Больш я сюды не прыеду”.

На жаль, спявачка сваё слова 
стрымала. Так што адзіны шанц для 
беларусаў паглядзець на любімую 
артыстку — ехаць на яе выступленні ў 
іншыя краіны.

Пакуль яшчэ ёсць квіткі і на сам 
канцэрт Земфіры ў Вільнюсе, і на 
цягнік Мінск—Вільнюс.

Альбом “Жыць у тваёй галаве” 
атрымаўся дэпрэсіўным і вельмі 

музыкальным. Спявачка прыгразіла, 
што гэта будзе яе апошняя буйная 
работа, таму канцэрт 3 сакавіка ў 

Вільнюсе фанатам прапускаць ну 
проста нельга.

Сяргей ШЭЛЕСТ.

зВЕзДы

Алена Свиридова  
хочет вернуть сына  

из эмиграции
Артистка, которая до 1993 года жила в Беларуси, хочет вернуть из 

эмиграции своего сына.

Своими мыслями о сыне Алена 
Свиридова поделилась на своей страни-
це в Facebook.

«Сегодня в 5 утра проводила старше-
го сына назад, на ридну Канадщину, —  
написала Алена в минувшую пятницу. — 
Вокруг образовалась пустота. Нам было 
так вместе хорошо и весело! Хочу пере-
тащить его обратно в Москву, а мне все 
крутят пальцем у виска: дескать, менять 
Ванкувер на Москву способен только 

идиот. Так что на одной чаше весов пре-
красная экология, здравый смысл, 
тишь, гладь и божья благодать, а на 
другой — развеселая мать и не менее 
веселый младший брат. Да, вот такая 
история...»

Старший сын певицы, 29-летний 
Василий, по профессии программист, 
живет в Канаде вместе со своим отцом —  
Сергеем Свиридовым, за которого Алена 
вышла замуж в 18 лет.

Алена Свиридова со своим старшим сыном.

кУлУАРы

Павел Латушка прызначыў 
спатканне ўнучцы Марка Шагала
Сустрэліся яны ў Парыжы на адкрыцці выставы твораў Марка Шагала «Паміж вайной і мірам».

Унучка Шагала Мерэ Меер-Грабер 
адзначыла, што заўсёды з вялікім 
замілаваннем наведвае радзіму дзеда — 
Віцебск.

“Віцебск заўсёды з’яўляўся 
каштоўнасцю для Майстра, якую ён насіў 
з сабой, і ў кожнай кропцы свету, дзе б ён 
ні знаходзіўся, родны горад быў заўсёды 
для Марка Шагала крыніцай натхнення”, 
— цытуе яе сайт беларускай амбасады ў 
Францыі.

Пасол Беларусі ў Францыі Павел 
Латушка дамовіўся аб больш працяглай 
сустрэчы з Мерэ Меер-Грабер, якая 
бліжэйшым часам адбудзецца ў Парыжы.

Дарэчы, з нагоды адкрыцця выставы 
вядучая французская газета “Лё Фігаро” 
надрукавала артыкул, дзе асабліва 
адзначыла значны ўклад М.Шагала ў сус-
ветную скарбніцу культуры. У артыкуле 
“Лё Фігаро” адзначаецца, што ў 1910 
годзе Шагал вучыўся ў Парыжы ў былога 
знакамітага мастака, ураджэнца Беларусі 
Льва Бакста.

Выстава будзе дзейнічаць да 21 
ліпеня 2013 года. Так што, калі будзеце ў 
Парыжы — абавязкова завітайце.

Даша ПАЎЛОЎСКАЯ.
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Адрас рэдакцыi: 
220030, Мiнск, вул.
Энгельса, 34а. 
Прыёмная:  
тэл.  
(017) 3286871. 
Тэл./факс рэкламнага 
аддзела: (017)  
3286904, 3286906 
nv@promedia.by  
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Падпісныя індэксы: 63222, 632222
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Па гарызанталі: 5.Прыхадзень-качэўнік з Усходу, 
мае непасрэднае дачыненне да беларускай гісторыі. 
6.Беларус — паўстанец, мастак, кампазітар. 8.
Гісторык, які выявіў радавод А.Ромера, мастака з 
Пастаўшчыны. 9.Адна з абрадавых лялек, яна 
“ўдзельнічае” ў беларускім каляндарным свяце. 12.
Будынак, узведзены ў Менску па дазволе Жыгімонта 
III на рацэ Пярэспа, што выцякала з камаровага бало-
та. 13.Вадзяная жывёліна на гербе Любчы, атрыма-
ным разам з Магдэбургскім правам. 15.Маленькая 
палка — цвёрдая аснова таямнічай чароўнай лялькі 
“Багацькі”. 17.Доследна-фармацэўтычнае прадпры-
емства па вырошчванні жэньшэню, створанае А.
Пузырэўскім каля Оршы. 22.Сачыненне пра падзею ў 
пісьмовай вуснай форме. 23.Гісторык, пісьменнік; ён 
працаваў у другой палове XIX стагоддзя ў Пінску. 25.Як 
у XVIII стагоддзі беларусы называлі нянаскую кветку-
касмею? 26.Участак зямлі, што атрымліваў на пачатку 
ХХ стагоддзя селянін у асабістую ўласнасць пры 
выхадзе з абшчыны. 28.Натуральны ці штучны вада-
спад з уступамі. 29.Зараснік кустовай расліны з 
вечназялёнымі лісточкамі. 32.С.Картэс як прызнаны 
майстар беларускай музыкі. 33.Асноўнае тактычнае 
злучэнне ў розных відах Узброеных сіл. 34.Вялікі 
марскі рак. 35.Умоўны графічны знак для запісу гукаў 
музыкі. 36.Для якой першай лэдзі ЗША беларуска 
В.Салдатава стварыла саламяны капялюшык? 37.
Прадукт, што па старажытнай звычцы падаваўся да 
піва падчас мужчынскай братчыны (супольнага 
застолля) у Дзень Святога Мадэста.

Па вертыкалі: 1.Аўтар кнігі выбраных перакладаў 
“Перабіраю самацветы”. 2.Дзеяч польскай паваеннай 
эміграцыі Е.Гедройц з Мінска як чалавек, што 
прапагандаваў творчасць В.Быкава. 3.Мясцовасць 
краіны, аддаленая ад буйных цэнтраў. 4.Што дастаўляла 
паўстанцам Тэадора Маньчуньскага сястра Л.Нарбута? 
7.Рыба, што водзіцца ў Свіцязі. 10.Расшытая стужка ў 
адзенні дыякана. 11.Колькасць намолатага зерня з 
першага зажыначнага снапа, што зносілі з кожнага 

двара вёскі ў Багач-кошык з жытам і свечкаю. 14.
Парадак правядзення вяселля. 15.Ліпкае рэчыва, у 
даўнія часы яго везлі беларускія купцы ў Рыгу. 16.
Вышэйшая навучальная ўстанова, заснаваная белару-
сам І.Дамейкам у Сант’яга. 18.Расійскі фізік, Нобелеўскі 
лаўрэат 1962 года. 19.Наш суайчыннік, чэмпіён Еўропы 
2007 года па вольнай барацьбе. 20.Навука, якой 
займаўся Я.Драздовіч. 21.Сімвал святасці. 24.Ядавітая 
членістаногая жывёліна, аб ёй напісаў шмат навуковых 
прац даследчык з Аршанчыны А.Бялыніцкі-Біруля. 27.
Праўда. 28.Што адрознівала белыя хаты, што будаваў 
для сялян у сваіх вёсках беларускі асветнік І.Манькоўскі, 
ад чорных, што былі распаўсюджаны ў той час? 30.
Першы зменшаны чарцёж Каўказскіх гор, складзены 
беларускім геадэзістам, тапографам І.Ходзькам. 31.
Закончаны шэраг твораў.

Як вы і самі заўважылі, унутры схемы крыжаванкі 
змешчана судоку. Тут патрабуецца запоўніць свабод-
ныя ячэйкі, каб у кожным радку, слупку і малым 
квадраціку 3х3 лічба сустракалася толькі адзін раз.

Ала АДАМАЙЦІС.

Адказы на крыжаванку:
Па гарызанталі: 5.Авар. 6.Орда. 8.Янушкевіч. 9.

Вяснянка. 12.Млын. 13.Рыба. 15.Слуп. 17.Плантацыя. 
22.Апісанне. 23.Машынскі. 25.“Амерыканка”. 26.
Водруб. 28.Каскад. 29.Бруснічнік. 32.Мэтр. 33.Дывізія. 
34.Амар. 35.Нота. 36.Клінтан. 37.Мяса.

Па вертыкалі: 1.Мацяш. 2.Папулярызатар. 3.
Правінцыя. 4.Харч. 7.Акунь. 10.Арар. 11.Жменя. 
14.Цырымонія. 15.Смала. 16.Універсітэт. 18.Ландаў. 
19.Батыраў. 20.Астраномія. 21.Німб. 24.Скарпіён. 27.
Ісціна. 28.Комін. 30. Карта. 31. Цыкл.

Судоку (прыводзяцца лічбы, якія трэба было 
знайсці, пачынаючы з верхняга радка і да апошняга 
дзявятага): 2, 4, 1, 7, 6, 9, 3, 8; 3, 9, 6, 8, 5, 1; 7, 9, 3, 4, 
2, 5; 7, 4, 5, 2, 8, 1, 6; 1, 9, 5, 3; 8, 3, 5, 1, 7, 4, 2; 5, 3, 6, 
2, 9; 6, 8, 3, 7, 4; 4, 1, 8, 7, 9, 3, 6.

КРЫЖАВАНКА З СУДОКУЧастными самолетами 
сегодня уже мало  

кого удивишь
Сколько стоит приобрести самолет в личную собственность и сложно ли стать пилотом, 

выясняла «Народная Воля».
«Законные 

крылья» за три 
месяца

Если раньше иметь свой 
самолет казалось чем-то неверо-
ятным, то сегодня это вполне 
возможно. Жаждущим смотреть 
на мир с высоты птичьего полета 
кроме желания еще понадобятся 
здоровье и деньги.

— Наша школа начала под-
готовку частных пилотов с 2000 
года, — рассказывает председа-
тель Республиканского обще-
ственного объединения любите-
лей авиации, владельцев воз-
душных судов и пилотов 
(РООЛАВВС) Сергей Исаченко. 
— Теоретическое обучение стоит 
около трех миллионов рублей. 
Стоимость практических занятий 
зависит от самолета, в среднем 
это эквивалент от 100 долларов  
за один летный час. Но есть 
самолеты, где стоимость состав-
ляет и 200 долларов. 
Практический курс состоит из 40 
часов полета.

Летная практика произво-
дится на таких самолетах, как 
«Икарус С-42» немецкого произ-
водства, учебно-тренировочный 
пилотажный самолет ЯК-52, лег-
кий четырехместный американ-
ский самолет Cessna 172 и дру-
гие.

— Владельцами самолетов 
являются как частные пилоты, 
которые используют их в личных 
целях, так и  аэроклубы, летные 
школы для обучения пилотов,  — 
объясняет Сергей Исаченко.

Вначале 
самолеты, а 

мальчики потом?
Некоторым кажется, что 

пилот — чисто мужская профес-
сия, однако в последнее время 
получить «корочку» пилота изъ-
являют желание и девушки.

— В основном это россияне, 
учились четыре человека из 
Эмиратов, в этом году заканчива-
ет обучение девушка из Америки, 
— рассказали «Народной Воле» в 
объединении любителей авиа-
ции.

Процесс подготовки частных 
пилотов во многом напоминает 
обучение в автошколе. Для того 
чтобы летать законно, нужно 
пройти теоретические и практи-
ческие курсы, получить удосто-
верение пилота, обязательно 

зарегистриро-
вать свой лета-
тельный аппа-
рат и получить 
на него сертификат летной годно-
сти, эта процедура напоминает 
прохождение техосмотра на авто-
мобиль.

— Есть люди, которые исполь-
зуют воздушное пространство 
несанкционированно, — отмечает 
Сергей Исаченко. — У них может 
отсутствовать удостоверение пило-
та или регистрация летательного 
аппарата. В последнее время уже-
сточена ответственность за неза-
конные полеты. На первый раз это 
административное наказание, но 
если нарушение повторяется, то у 
владельца конфискуют воздушное 
судно и заводят уголовное дело.

Кроме того, каждые три года 
пилот обязан проходить курсы 
повышения квалификации и один 
раз в год — медицинское обследо-
вание (врачебно-летную эксперт-

ную комиссию) в специализиро-
в а н н о й  п о л и к л и н и к е . 
Свидетельство, получаемое по 
окончании учебы, отвечает требо-
ваниям Международной организа-
ции гражданской авиации (ИКАО) и  
дает обладателю право подняться в 
небо в любой стране мира. 
Получить удостоверение пилота 
можно с 17 до 60 лет.

Самолет или 
автомобиль?

На Западе и даже в России соб-
ственным самолетиком сегодня 
уже никого не удивишь. В Беларуси 
людей, покупающих самолеты, с 
каждым годом становится все 
больше и больше.

Сколько стоит самолет? Это 

как автомобиль — смотря какая 
модель и для каких целей. 
Например, новый самолет Х-32 
«БЕКАС» можно приобрести за 40 
тысяч долларов.

— Сегодня есть автомобили, 
стоимость которых в два раза боль-
ше стоимости самолета, — говорят 
эксперты РООЛАВВС. — К нам при-
ходил летчик, который продал 
машину и гараж и купил самолет…

Естественно, самолет, как 
любимый автомобиль, под окном 
во дворе хранить не будешь. 
«Парковать» воздушные суда 
можно практически на любом аэро-
дроме, разумеется, кроме военно-
го. Например, «Минск-1» или 
«Минск-2». Также на сегодняшний 
день пользуются спросом и част-
ные авиастоянки, которых в 
Беларуси больше десятка. Это ави-
аранчо в Ратомке, аэродромы в 
Молодечно, Каменце. Стоимость 
стоянки, например, в аэропорту 

« М и н с к - 1 » , 
с о с т а в л я е т 
около 200 тысяч 
рублей в месяц, 

это ничуть не боль-
ше, чем стоимость город-

ской автостоянки.
Как объяснили в объедине-

нии любителей авиации, вла-
дельцев воздушных судов и 
пилотов РООЛАВВС, перед каж-
дым поднятием в небо пилот 
обязан подать заявку на исполь-
зование воздушного простран-
ства в соответствующие органы 
управления воздушного движе-
ния. Получив добро на взлет, он 
может совершать полеты даже за 
пределы Беларуси, но при усло-
вии знания английского языка. 
Пока в Беларуси работает раз-
решительная система полетов, в 
отличие от России, Украины, 
Европы и США, где используют-
ся уведомительные правила 
использования воздушного про-
странства. Не исключается, что 
на такую же практику в ближай-
шем будущем перейдет и бело-
русская авиация.

Роман ВАСЮКОВИЧ.

«Пасачыць за вашай жонкай? 
10—15 долараў за гадзіну працы»

У горадзе Ліда ў гэтым месяцы з’явіўся першы мясцовы Пінкертон, які будзе афіцыйна 
займацца прыватнымі расследаваннямі.

— Пакуль я зарэгістраваўся як 
індывідуальны прадпрымальнік, 
хоць у будучыні мару аб стварэнні 
паўнацэннага дэтэктыўнага 
агенцтва, — распавядае “Народнай 
Волі” Алег ТОРНЯ. — Мне дазволена 
з а й м а ц ц а  п р ы в а т н ы м і 
расследаваннямі, якія не тычацца 
крымінальнай адказнасці, 
кансультацыямі ў сферы бяспекі. 
Вось, скажам, родныя падазраюць у 
нечым адзін аднаго, аднак не хочуць 
звяртацца па такім далікатным 
пытанні ў міліцыю. Значыцца, гэтай 
справай магу заняцца я. І, ужо 
зыходзячы з атрыманай інфармацыі, 
чалавек будзе сам вырашаць, ці 
даводзіць справу да суда.

— А калі ў раўнівага мужа 
з’явяцца падазрэнні, што яго жонка 
ходзіць “налева”?

— Разумееце, Ліда — не такі 
вялікі горад, не думаю, што гэтая 
паслуга будзе карыстацца вялікай 
папулярнасцю. Да таго ж 
расследаванні такога кшталту — гэта 
ўмяшальніцтва ў асабістыя справы 
людзей, могуць з’явіцца праблемы з 
законам. Тым больш што фота- і 
відэаздымкі таксама, наколькі 
вядома, нельга рабіць. Я магу 
пасачыць за чалавекам, але што гэта 
дасць? Хто ў Лідзе будзе выкідваць 
грошы на такое глупства? У горадзе і 
так многія адзін аднаго ведаюць. 
Суседа папросяць, каб пасачыў…

Па словах суразмоўцы, стаўку ў 
сваёй працы ён збіраецца рабіць на 
іншае:

— Буду дапамагаць людзям у 
пошуку страчаных рэчаў, маёмасці, 
родных, якія зніклі, альбо тых, хто 
павінен вярнуць доўг. Вось, 
напрыклад, забыў ці згубіў чалавек 
нейкі важны кантракт. Звярнуцца ў 
праваахоўныя органы? Наўрад ці 
нехта будзе гэтым сур’ёзна 
займацца. Крыміналу няма, 
крадзяжу няма… Яшчэ не факт, што і 
заяву міліцыя прыме. Ім ужо прасцей 
да мяне накіраваць. Дарэчы, калі 
нехта нешта і знайшоў, то не заўсёды 

можна скрасці. Кліент не хоча 
звяртацца ў міліцыю, вось і папрасіў 
мяне спыніць раскраданне. 
Правяраў па сваёй базе і аднаго 
чалавека, які прадаваў нерухомасць.

Па словах Алега Торні, за 
паслугі ён бярэ не вельмі шмат.

— Усё залежыць ад складанасці 
заказу і геаграфічнага месца рас-
следавання. Калі гэта нейкія маё-
масныя пытанні, то прашу ў межах 
20—25 працэнтаў ад аб’ёму іскавой 
заявы. Атрыманне нейкай 
інфармацыі (за мінусам расходаў) 
— 300—500 тысяч рублёў.

Напрыканцы гутаркі дэтэктыў з 
Ліды абяцае танна пасачыць і за 
маёй жонкай, калі ў мяне будзе 
жаданне стаць яго кліентам, — 
усяго 10—15 долараў за гадзіну 
працы…

Алесь СІВЫ.

ведае, куды звярнуцца, каб вярнуць 
рэчы гаспадару. А ў мяне будзе 
“Бюро знаходак”, куды можна 
звярнуцца з інфармацыяй аб 
знойдзеным. Акрамя таго, многія 
людзі з Расіі, Польшчы нярэдка 
звяртаюцца з пытаннямі па куплі-
продажы маёмасці ў Беларусі, 
пошуку родных, месцаў пахаванняў 
родных… Адным словам, думаю, 
працы хопіць.

Па адукацыі Алег Торня — 
юрыст, раней працаваў у агенцтве 
нерухомасці, у бізнесе. Але кажа, 
што ў яго “ёсць кантакты” і ў 
праваахоўных органах, і ў іншых 
дзяржаўных структурах…

— Ужо пайшлі заказы, — 
распавядае Алег. — Вось, 
напрыклад, чалавек купіў будынак у 
старым закінутым ваенным гарадку, 
а людзі цягнуць адтуль усё, што 

бÓдьÒе Здоровы!

Êàê оáрàзóåòся íåжåëàòåëьíый 
изáыòочíый âåс?

Избавиться от избыточного веса без выяснения причин его образования очень трудно. 
Так почему же человек набирает лишний вес?

Причиной могут быть три 
фактора.

1.Нарушения в подбугор-
ке. Так называется доля мозга, 
контролирующая обмен веществ, 
температуру тела, сон, эмоцио-
нальную активность, а также 
голод и жажду. Именно в подбу-
горке расположен центр регули-
рования питания. Если его дея-
тельность нарушена, аппетит 
постоянно увеличивается, и 
человек не испытывает чувства 
сытости (такие пациенты говорят, 
что могут есть, пока кусок не 
застрянет в горле). Результат — 
чрезмерная выработка энергии, 
которую израсходовать в обыч-
ных условиях невозможно, отсю-
да и отложение жировых запасов. 
Страдающий таким расстрой-
ством человек обычно  и приоб-
ретает лишний вес. Связанные с 
подбугорком проблемы могут 
вызвать инфекции, травмы, 
доброкачественные опухоли.

2.Эндокринные проблемы. 
В данном случае избыточный вес 
образуется из-за нарушения дея-
тельности желез внутренней 
секреции. Наиболее частые при-
чины полноты:

* гипотиреоз — ослабление 
функции щитовидной железы. 
Гормон тироксин, который она 
вырабатывает, обеспечивает 
нормальный обмен веществ. При 
гипотиреозе его производство 
снижается и замедляется расход 
калорий. Человек может есть 
очень мало  и все равно набирать 
вес;

* гипогонадизм у мужчин — 
ослабление функции половых 
желез. При нехватке мужских 
гормонов мальчик (нарушение 
нередко проявляется в детстве) 
начинает «по-женски» толстеть — 
в области бедер и нижней части 
живота, становится рыхлым;

* гиперкортицизм (синдром 
Иценко—Кушинго) — в организ-

ме увеличивается выработка гор-
монов коры надпочечников. 
Ожирение как раз и является одним 
из первых признаков болезни. 
Жировые запасы откладываются 
преимущественно в области лица, 
шеи, груди и живота.

Многие убеждены, что полнота 
— дело наследственное: если 
родители страдали лишним весом, 
то будут страдать и дети. Но на 
самом деле все не так. Наследуется 
не сама полнота, а склонность к 
ней, то есть особенности обмена 
веществ. При активном и здоровом 
образе жизни и правильном пита-

нии эта склонность зачастую не 
находит реализации. Иное дело, 
что от родителей мы наследуем 
не только гены, но и привычки: 
любовь к чересчур жирной и 
калорийной пище, к долгому 
лежанию на диване, к обильной 
трапезе. Именно это и создает 
условия для образования излиш-
ка жира.

Во всех этих случаях лишние 
килограммы сигнализируют о 
серьезных изменениях в орга-
низме. Поэтому необходимо 
наведаться к эндокринологу и 
заняться лечением основной 
болезни. Без этого похудеть не 
удастся.

3.Переедание. Этот фактор 
— самый распространенный. По 
статистике, в 95 процентах слу-
чаев избыточный вес образуется 
именно по этой причине, а не 
из-за болезней или нарушений 
обмена веществ. Если организм 
получает энергии больше, чем 
расходует, калории неизбежно 
преобразуются в жир.

Многим представляется, что 
переедание — это поглощение 
большого количества пищи. 
Отнюдь. Человек может есть, 
«как все», но при этом мало дви-
гаться, не активен физически, 
так что даже стандартная порция 
для него слишком велика, и это 
тоже переедание. К перееданию 
часто побуждают и стрессы — 
когда человек перекусывает, 
чтобы успокоиться, расслабить-
ся. Нередко переедание может 
быть вызвано расстройством 
обоняния: еда кажет безвкусной, 
и человек съедает ее больше, 
чем нужно. Важны и привычки 
питания. По мнению диетологов, 
переедают те, кто любит что-то 
жевать, сидя перед телевизором, 
у компьютера или даже на ходу, а 
также те, кто ест за компанию, не 
будучи голодным.

Милда КУНСКАЙТЕ.

Муж возвращается домой. 
Жена ему говорит:

— Наконец-то я выбросила 
твой старый костюм.

— Ты что, с ума сошла? А в чем 
же я теперь буду ходить в налого-
вую инспекцию?

***
Врач:
— Ну-с, батенька, как вы слы-

шите с новым слуховым аппара-
том?

— Много лучше, доктор. Я уже 
три раза изменял завещание.

***
Учитель просит учеников:
— Встаньте те, кто считает 

себя тупицей.
После долгой паузы встает 

Вовочка.
— Ты в самом деле считаешь 

себя тупицей?
— Ну не совсем. Просто как-то 

неудобно, что вы один стоите.

***
Учительница задала сочине-

ние на тему «Если бы я был дирек-
тором». Все дети скрипят перья-
ми, один Вовочка задумчиво смо-

ÓËыбнÈÒесь

трит в окно. Учительница:
— Вовочка, а ты почему не 

пишешь?
— Секретаршу жду.

***
Командир вызвал к себе в 

кабинет рядового Смита.
— Смит, как вы относитесь к 

наркотикам и вину?
— Прежде чем отвечать, я 

хотел бы знать, сэр, это вопрос 
или предложение.

***
Если женщина за рулем и 

включила левый поворотник, это 
еще не значит, что она поедет 
направо.

***
Молодая дамочка пытается 

припарковать свою машину в 
небольшом промежутке между 
двумя машинами, загородивши-
ми всю улицу. Она выворачивает 
руль. Бабах! Ударяет машину 
сзади. Нажимает педаль газа. 
Бабах! Ударяет машину спереди.

Подходит полицейский:
— Мадам паркуется по 

слуху?..

Першы намеснік  
галоўнага рэдактара  

Святлана Міхайлаўна КАЛІНКІНА.


